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V šoštanjski Mestni galeriji so z odprtjem sk-
upinske razstave 25 odtenkov časa obeleži-
li 25 let delovanja Mestne galerije Šoštanj. 
Organizator Zavod za kulturo Šoštanj se je 
odločil povabiti vanjo domače ustvarjalce.
Skupnemu projektu se jih je pridružilo kar ose-
mindvajset. Gotovo pa je likovnih ustvarjalcev 
v občini Šoštanj še več, a, kot pravi organiza-
tor, to gotovo ni zadnja razstava takšne vse-
bine. Odprtje razstave je pospremila tolkalna 
skupina GŠ Velenje, šoštanjski oddelek, pod 
vodstvom Davorja Plambergerja, zapela je 

mlada in že uveljavljena vokalistka Lara Krne-
ža. Avtorji so se z veseljem odzvali projektu in 
dogodku odprtja, na katerem so izmenjali lepe 
vtise. Razstavo je uradno odprl župan Občine 
Šoštanj Boris Goličnik, ki je predvsem čestital 
avtorjem, se zahvalil za njihov prispevek h kul-
turnemu utripu kraja in izrazil ponos nad tem, 
da imamo v Šoštanju toliko različnih ustvarjal-
cev. Seveda tudi glasbenikov in predvsem mla-
dih, tako da se za bodočnost ni bati. Zahvalil se 
je tudi organizatorju za idejo in realizacijo ter 
vsem, ki so v teh petindvajsetih letih soustvar-
jali vsebine v galeriji. 
Razstavo je oblikovala akademska slikarka 
Barbara Drev, ki je skupaj s sodelavcema galerije 

razdelila slike predvsem glede na kolorit, saj 
je bilo pisan nabor del težko motivno ali kakor 
koli drugače umestiti. Na ogled je 23 slik in 5 
skulptur, sodelujejo pa: Dragan Arsenijević, 
Vojko Babič, Barbara Drev, Urška Delopst, 
Ljubica Donko, Stanko Gorjup, Alimpije Ko-
šarkoski, Andrej Krevzel, Ivan Kolar, Kaja 
Kočevar, Roman Melanšek, Mitja Melan-
šek, Ljubo Melanšek, Jernej Ovčjak, Vlado 
Otervuh, Uroš Potočnik, Gregor Petkovnik, 
Danica Pirnat, Tjaša Rezman, Teja Ružič, Ro-
mana Reberšak, Franc Ravnjak, Jože Sveti-
na, Roman Skornšek, Stojan Špegel, Drago 
Šumnik, Zdenka Uršnik, Bogdan Železnik. 
Avtorica kataloga je Milojka B. Komprej, obli-
koval ga je Time design. Izšel je v 100 izvodih, 
fotografije likovnih del je napravil Dušan Dob-
nik. Katalog je podprla tudi Občina Šoštanj. 
Vsak avtor je prejel dva izvoda. Za galerijo je to 
tudi dokument časa. 
Galerija nemoteno deluje že 25 let, od usta-
novitve v času župana Bogdana Meniha. Od 
ustanovitve Zavoda za kulturo Šoštanj dalje jo 
je vzel pod okrilje zavod, najdlje za razstave po 
Urški Menih, Marjani Čelofiga ter Mirjam Povh 
skrbi za vsebine Milojka B. Komprej, ki je sku-
paj z Bogomirjem Brložnikom oblikovala tudi 
naslov razstave, saj so razstavljena dela tako 
raznolika kot avtorji, ki so od akademskih sli-
karjev do samoukov in hkrati vseh starostnih 
struktur. 
V letošnjem letu načrtujejo na Zavodu za kultu-
ro še sedem razstav, tokratna pa bo na ogled 
do 11. maja.

Iz galerije
25 odtenkov časa
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Milojka B. koMprej
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Gospa Majda Menih mi je zaupala nekaj zapi-
skov pokojnega župana dr. Bogdana Meniha, 
ki je galerijo ustanovil. Hvala vam, povzela 
sem tistega, ki se nanaša na skupinsko razsta-
vo, ki je ponovljena ob 25. obletnici. Z nekaj 
novimi avtorji.  MBK
Takole je povedal ob odprtju skupinske razsta-
ve 14. 8. 1998:
Vroč avgustovski dan se je povesil v tople večer. 
Stojimo pred prostorom, ki smo ga poimenovali 
Mestna galerija Šoštanj. Res izveska s tem ime-
nom še ni na pročelju hiše, toda številni zbrani 
dokazujemo, da je galerija že pritegnila pozor-
nost.
Naša nova galerija, čeprav majhna in neznat-
na, je – kakor vse galerije sveta – tisti prostor, 
ki vabi v svojo notranjost, besedne, glasbene in 
likovne ustvarjalce ali pa le opazovalce in oce-
njevalce.
Vsaka otvoritev razstave je poseben dogodek, 
danes predvsem zato, ker so njeni avtorji, sou-
stvarjalci kulturne ravni našega lokalnega oko-
lja. Veseli me, da z galerijo omogočamo likovni-
kom, da razstavljajo, da so v neposrednem stiku 
z drugimi ustvarjalci, da ustvarjena dela vredno-
tijo in jih morda primerjajo z lastnimi …
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V Vili Bianca je od 4. aprila dalje na ogled 
razstava Ikone avtorja Alimpija Košarkoske-
ga, člana društva Šaleških likovnikov Velen-
je. Košarkoski izvira iz Makedonije, a že več 
desetletij živi v Šoštanju. V svojem likovnem 
svetu združuje obe domovini, z ikonopisjem 
je zvest svojim koreninam, poznan pa je tudi 
po panjskih končnicah, ki so prepoznavni znak 
Slovenije. 
Razstava je bila postavljena v času velikonočnih 
praznikov, kar je poudarilo simboliko njegovih 
del. Ikonopisci so v Sloveniji redki, Košarkoski pa 
je poznan tudi izven naših meja. Na odprtju je o 
društvu spregovoril predsednik Salih Biščić. Med 
drugim je izpostavil nekatere projekte v letoš-
njem letu ter uspehe minulih obdobjih. Košarko-
skega je predstavil kot pomembnega in uspešne-
ga člana društva ter mu zaželel še veliko uspeha. 
Alimpije je imel prvo razstavo leta 2010 v Šošta-
nju. Od tod ga je pot ponesla vsepovsod. Lani je 
imel v Šoštanju odmevno razstavo, ki jo je odprla 
makedonska veleposlanica Suzana Zelenkovska. 
Na tokratni razstavi sta ga s pesmijo Molitva pre-
senetili Snežana Georgijevska in Katinka Geor-
gijevska. 
Milojka B. Komprej je na razstavi o njem med 
drugim povedala: Alimpija poznam že dolgo 
časa, ker je aktiven v družbi in, odkar tudi sam 
ustvarja, velik prijatelj naše Mestne galerije, kjer 
velikokrat priskoči na pomoč. V zvezi s tem se ga 
še posebej spomnim od leta 2005 dalje, ker je 
priporočil k razstavi žal že pokojna akademske-
ga slikarja Goceta Kalajdjijskega. Očitno se je 
Alimpije že takrat spogledoval z ikonopisjem, kot 
vemo, je imel v Šoštanju prvo razstavo leta 2010 
z naslovom Zapuščeni oltarji, leta 2013 je sledila 
razstava Avreole in lani zelo odmevna razstava 
Pot. Lani je ob tej razstavi likovni kritik Matija 
Plevnik zapisal: 
Avtor preko ikon in njihovih večstoletnih nespre-
menjenih likovnih form vzpostavlja svojo kulturno 
identiteto ter tako tvori most med sodobnostjo in 
izročilom. Košarkoski se z ikonami vrača k svojim 
koreninam. Preko ponavljanja, kopiranja svojih 
predhodnikov tako v tehniki ( jajčna tempera, le-
sen nosilec) kot v ustaljenih kompozicijskih nor-
mah se avtor kali v natančnosti, potrpežljivosti, 
skratka meditativnosti. Vse to predstavlja esenco 
»bizantinskega« slikarstva. S tem nadaljuje pot 
ikonopisja, ki jo je začel pri akademskem slikar-
ju Gocetu Kalajdžijskem in mag. Silvi Božinovi. 
Nekatera dela so načrtno ustvarjena s pridihom 
patine in nosijo pečat razkrajajočega se časa. Ta 
dela nakazujejo nov Alimpijev likovni izraz ikono-
pisja. In vse to lahko vidimo danes tukaj.
Razstavo je uradno odprl velenjski župan Peter 
Dermol. Pohvalil je njegovo delo in tudi delo 
društva ter izrazil podporo dogodkov v vili, ki je 
lep protokolarni objekt, v katerem se srečujejo 
različni ljudje in tudi različne kulture. Na dogodku 
je bil prisoten tudi šoštanjski župan Boris Golič-
nik, ki avtorja pozna tudi preko športne dejavno-
sti, saj je bil in je še prepoznaven član šoštanjske 
odbojke.

Razstava ob 
prazniku
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Kulturno-umetniško društvo Ravne se v mesecu 
marcu s tradicionalno prireditvijo pokloni dvema pra-
znikoma – dnevu žena in materinskemu dnevu. Zdaj 
je že navada, da ob tej priložnosti oder zavzamejo 
otroci.
V vlogi napovedovalk sta se na odru odlično znašli 
Tinkara Krt in Nika Milavec. Predšolski otroci so 
peli in plesali, osnovnošolski pa deklamirali, peli, 
igrali na instrumente in se predstavili še s kratkim 
skečem. V vlogah urarja in navihanega fantiča, ki 
je obljubil, da mu bo prinesel pol zlata iz rane, zlate 
ure, če mu popravi budilko, sta se izkazala Martin 
Krt in Matevž Goršek. Zapela je tudi mlada obetav-
na solistka Lorella Goršek. Ansambel otrok družine 
Krt (diatonična harmonika, bariton, cajon, klavir), so-
list Jaka Nahtigal (citre), duet Mari Lenko (violina) 
in Tinkare Krt (klavir), duet Nuše in Neže Medved 

(bariton) ter duet Nene Lenko (prečna flavta) in Ti-
neta Obšteterja (blok flavta) so postregli s pravimi 
instrumentalnimi posladki. Preigravanja med notni-
mi črtovji se seveda vsi učijo pod okriljem Glasbene 
šole Fran Korun Koželjski Velenje, za tokratni nastop 
pa so vadili še z zborovodkinjo in pianistko, doma-
činko Teo Plazl.
Občinstvo je bilo navdušeno, tu in tam je oko orosila 
tudi kakšna solzica. Vsem obiskovalkam je društvo 
poklonilo cvetoče trobentice, z ustvarjalnim mate-
rialom pa so bili nagrajeni vsi nastopajoči otroci. Na 

odru so za vse mame in žene zapeli tudi Moški pevski 
zbor Ravne ter vokalna skupina Planike.
Animatorke sekcije »Tamladih KUD-ovcev« smo z 
otroki vadile ves mesec in jih pripravljale ter navdu-
ševale za nastop na domačem odru. V društvu jim 
želimo na sproščen in igriv način privzgojiti ljubezen 
do domačega kraja, jih medsebojno povezovati in 
spodbuditi mlajše generacije, saj je to eden izmed 
načinov, kako privabiti bodoče aktivne člane društva.

Kulturni paberki
Ravenski 
otroci ženam 
in materam 
polepšali praznik

SiMona oBšteter

Foto arhiv društva

Na društvu upokojencev Šoštanj so prazno-
vanje dneva žena združili s predstavitvijo 
zbornika, izdanega ŠPZ DU lani konec leta. 
Slavnostni govornik na prireditvi je bil župan 
Občine Šoštanj Boris Goličnik, zbrane članice 
društva in goste ter nastopajoče pa je pozdra-
vil tudi predsednik Janko Zelcer. Med drugim 
je dejal: Spoštovane dame, gospodje. Lep in 
prisrčen pozdrav v mojem imenu ter v imenu 
DU Šoštanj. Najprej pa naj vam, drage dame in 
gospe, ob vašem današnjem prazniku izrečem 
iskrene čestitke in vam zaželim vse najlepše. 
Prireditev je zaključil z zahvalo Občini in žu-
panu za finančno pomoč, članicam društva 
za obilno pogostitev in vsem nastopajočim. 
Zahvalil pa se je tudi društvu Harmonija za 
priložnostno razstavo v avli kulturnega doma.
Župan Občine Šoštanj Boris Goličnik je v svojem 
govoru poudaril vlogo ženske v družbi in doma. 
Dejal je: In hkrati bi rekel to, da 8. marca ne bi 
potrebovale, če bi se družba vsak dan obnašala 
do vas spoštljivo in v duhu enakopravnosti med 
spoloma. Žal ni tako, še pri nas ne, v nekaterih 
državah pa je še huje. Zato so prazniki potrebni, 
da vam vsaj ob njih povemo, da vas spoštujemo 
in da smo tudi kot družba na pravi poti k ena-
kopravnosti. In če lahko dodam svojo moško 
plat. Potrebujemo vas, ker ste naša druga polovi-
ca in brez vas svet ni popoln. Zbornik ŠPZ DU so 
predstavili Nevenka Hvalec, Anica Drev in Sre-
čo Črep. Ponosni so, da se je v njem zbralo toliko 
različnih literarnih prispevkov, kar nakazuje velik 

ustvarjalni razpon. Hkrati so osvetlili dogajanje 
okoli nastanka zbornika vsak s svojega vidika. 
Praznovanje dneva žena so s pesmijo začeli 
pevci  MePZ DU Šoštanj pod vodstvom Metke 
Atelšek Oman, nastopili so tudi mladi glasbeni 
šoštanjskega oddelka GŠ Velenje Jera Menih 
Dokl, Lucijan Lorenčič in Andraž Napotnik 
pod mentorstvom profesorice Sonje Beriša. Po 
predstavitvi zbornika so zaplesali Oglarji, šo-
štanjska folklorna skupina, ki jih v plesni korak 

usmerja Bogomir Brložnik, lep kulturni dogo-
dek pa so zaključili pevci Okteta Zavodnje, ki 
ga vodi Jože Grabner. Z mislijo o moči ženske 
in hkrati sobivanju v čudoviti moški dvojini je 
prireditev zaključila Milojka B. Komprej, ki se ji 
je predsednik zahvalil za pomoč pri ustvarjanju 
dogodka. Nageljček za vsako udeleženko prire-
ditve ob odhodu je bila srčna in pozorna gesta 
organizatorja ter Občine Šoštanj.

Ob dnevu žena Milojka B. koMprej

Foto Dušan Dobnik
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Na redni letni programski skupščini MZPM Ve-
lenje, ki je v Vili Rožle potekala v četrtek, 30. 
marca, so nagradili tri dolgoletne prostovoljce 
zveze, ki so veliko delali tudi v času epidemije 
COVID-19.
V Vili Rožle so po treh letih v živo pripravili redno 
letno programsko skupščino Medobčinske zveze 
prijateljev mladine (MZPM) Velenje. Člani in članice 
iz 14 Društev prijateljev mladine, ki delujejo v treh 
šaleških občinah, so sprejeli poročila o delu v letu 
2022 in potrdili program za letošnje in prihodnje 
leto. V zvezo so z veseljem sprejeli tudi letos us-
tanovljeno društvo Med bloki Velenje, ki bo nada-
ljevalo delo nekoč zelo aktivnega DPM Edvarda 
Kardelja. Program dela MZPM Velenje bo bogat, 
sploh letos, ko zveza praznuje 70-letnico delova-
nja, septembra pa bodo pripravili tudi jubilejno, 50. 
Malo Napotnikovo kiparsko kolonijo. 
Skupščine zveze so vedno posebne tudi zato, ker 
na njih podelijo priznanja ob Tednu otroka. Prizna-
nja za »izreden prispevek pri družbeni vzgoji otrok« 
so za leto 2022 dobili trije dolgoletni, srčni prosto-
voljci, ki svoja znanja in talente že več kot 15 let 
nesebično delijo med otroke in družine iz Šaleške 
doline. Iz rok predsednika MZPM Velenje Zdenka 
Goriška je priznanje prva prejela Maja Božič, pro-
stovoljka, ki živi v Šoštanju. Za študij socialnega 
dela se je odločila, ker je želela pomagati druži-
nam, predvsem otrokom. Ob službi na velenjskem 
centru za socialno delo pa je želela svoje strokovno 

znanje deliti tudi prostovoljno, zato se je že med 
opravljanjem pripravništva odločila za izobraže-
vanje za svetovalko na TOM telefonu za otroke in 
mladostnike in se v letu 2006 pridružila velenjski 
svetovalni ekipi. Delo svetovalke na TOM telefonu 
prostovoljno opravlja že 15 let, ob svetovanju na 
TOM telefonu pa se krepko zaveda, da je na drugi 
strani otrok ali mladostnik, ki res potrebuje nas-
vet in pravo usmeritev. Velikokrat je v pomoč tudi 
drugim svetovalcem v ekipi, saj so klici vse težji. 
Čeprav včasih težko uskladi družinske in službene 
obveznosti z delom na TOM telefonu, vztraja. Tudi 
zato, ker otroci in mladostniki zaradi »spreminjanja 
družbe« ostajajo sami s svojimi težavami, so zane-
marjeni, neslišani, zapostavljeni. Njena največja 
nagrada je občutek, da jim je s svojim strokovnim 
znanjem lahko pomagala, pa četudi anonimno, 
preko telefona.
Priznanji sta prejela tudi prostovoljca iz Velenja, ki 
otrokom vsako leto decembra pričarata pravljico. 
Ljubiteljski igralec Matej Mraz je aktiven na več 
področjih, mnogi ga poznajo kot igralca v Gledali-
šču Velenje. Leta 2008 je z velikim veseljem postal 
prostovoljec Medobčinske zveze prijateljev mla-
dine Velenje in v času Veselega decembra postal 
naš Dedek Mraz. Zanj je lik dobrega dedka izpod 
Triglava pravljični izziv. Včasih si želi, da bi tako kot 
otroci tudi sam lahko verjel v to, da je resničen. Ra-
dosti ga, ko s svojim likom otrokom prinaša veselje, 
verjame, da tudi ljubezen ...  Dedek Mraz je zanj 
plemenit in dostojanstven, vsako leto decembra 
komaj čaka, da se obleče vanj in gre med otroke. 
Ker je odličen igralec, mu otroci hitro zaupajo, tudi 
zapojejo z njim, čeprav Matej pri tem ni rad najbolj 
glasen. Verjemite, da otroci tega ne opazijo, saj jih 
v pravljični svet popelje čisto na svoj, edinstven na-
čin. Matej je zagotovo edini Dedek Mraz v Sloveniji, 
ki se čisto zares piše Mraz, to vlogo pa igra že  15 

let. V času epidemije COVID -19, ko je darila delil 
skozi okna avtomobilov in se z otroki iz vrtcev in šol 
družil v t. i. mehurčkih, je dobil potrditev, da otroci 
tudi v težkih časih potrebujejo trenutke, ko domi-
šljija dobi krila in sanje oživijo. In on jim to vsako 
leto znova z veseljem pričara, saj s tem tudi sebi 
naredi praznični decembrski čas lep in čaroben.
Tretji prejemnik priznanja je Samo Kopušar, ki je že 
od malih nog aktiven na več področjih, od tabor-
nikov, gledališča do gasilstva. Je tudi krvodajalec, 
kri je daroval že 89-krat. Ko so ga kot ljubiteljske-
ga igralca in odličnega pevca povabili, da postane 
prostovoljec Medobčinske zveze prijateljev mladi-
ne Velenje, se je daljnega leta 2004 brez oklevanja 
pridružil ekipi Dedkov Mrazov. To leto se je uvajal, 
leta 2005 pa je dobil svojo opremo in začel s sa-
mostojnimi nastopi. Vlogo dedka s sivo kučmo in 
belo brado sedaj igra že 18 let. Zadnja tri leta je 
prevzel vlogo »glavnega Dedka Mraza«, kar pome-
ni, da nastopa tudi na plakatih, je vključen v promo-
cije in je tisti, ki prvi pozdravi otroke ob prihodu v 
Šaleško dolino. Vsako leto znova se veseli časa, ko 
v otroških očeh vidi iskre pričakovanja in sreče. Ne 
da se opisati, kako ga to vedno znova osreči, to je 
zanj največje plačilo za njegovo delo. Decembra je 
zelo zaseden, opravi veliko nastopov, včasih pa je v 
tem prazničnem mesecu tudi doma. V vlogi Dedka 
Mraza je odličen. V času pandemije je bil Dedek 
Mraz iz naslanjača, saj so prvo leto v domove dru-
žin k otrokom, prihajali le virtualno, v letih 2020 in 
2021 pa je z veseljem otrokom delil darila na »drive
-in« način in jih obiskoval na varen način. Za otroke 
naredi vse, prav nič mu ni težko, skupaj z županom 
pa gre rad tudi v dom za varstvo odraslih in domske 
skupnosti, kjer so ga prav tako veseli.

Priznanja 
za tri srčne 
prostovoljce

MZpM Velenje

Dobitniki priznanj ob Tednu otroka za leto 2022, prostovoljci Maja Božič, Matej Mraz in Samo Kopušar. Svoja znanja in talente že več kot 
15 let nesebično delijo med otroke in družine iz Šaleške doline.              Foto arhiv MZPM Velenje

NEDELJA, 30. APRIL, SV. MAŠE NA 4. 
VELIKONOČNO NEDELJO – NEDELJO DO-
BREGA PASTIRJA
Šoštanjska župnijska cerkev ob 7.00, 8.30 in 11.30

Šoštanjska mestna cerkev ob 19.00 

Bele Vode ob 8.30

Zavodnje ob 10.00

Sv. Anton ob 10.30 – Paški shod

 

PONEDELJEK, 1. MAJ, sv. maša pri Sv. Križu ob 

10.30 

SOBOTA, 6. MAJ, SV. MAŠA OB SREČAN-
JU ZAKONSKIH JUBILANTOV OB 10.00 V 
ŠOŠTANJSKI ŽUPNIJSKI CERKVI

NEDELJA, 7. MAJ, SV. MAŠE NA 5. VE-
LIKONOČNO NEDELJO
Šoštanjska župnijska cerkev ob 7.00, 8.30 in 11.30

Šoštanjska mestna cerkev ob 19.00 

Bele Vode ob 8.30 

Zavodnje ob 10.00

Sv. Florjan ob 10.30

Sv. Florjan ob 10.30 (blagoslov obnovitvenih del)

NEDELJA, 14. MAJ, SV. MAŠE NA 6. 
VELIKONOČNO NEDELJO
Šoštanjska župnijska cerkev ob 7.00, 8.30 in 11.30

Šoštanjska mestna cerkev ob 19.00

Bele Vode ob 8.30 

Zavodnje ob 10.00 (prvo sv. obhajilo)

 

ČETRTEK, 18. MAJ, SV. MAŠE NA 
GOSPODOV VNEBOHOD
Šoštanjska župnijska cerkev ob 8.30

Šoštanjska mestna cerkev ob 19.00

Bele Vode ob 8.30

Zavodnje ob 10.00

 

NEDELJA, 21. MAJ, SV. MAŠE NA 7. 

VELIKONOČNO NEDELJO
Šoštanjska župnijska cerkev ob 7.00, 8.30, 10.30 

(prvo sv. obhajilo) in ob 15.00 Vera in luč

Šoštanjska mestna cerkev ob 19.00

Bele Vode ob 8.00

Zavodnje ob 9.15

NEDELJA, 28. MAJ, SV. MAŠE NA BINKOŠTI
Šoštanjska župnijska cerkev ob 7.00, 8.30 in 11.30

Šoštanjska mestna cerkev ob 19.00

Zavodnje ob 10.00

Sv. Križ ob 10.30

PONEDELJEK, 29. MAJ, SV. MAŠE NA 
BINKOŠTNI PONEDELJEK
Šoštanjska župnijska cerkev ob 8.30

Šoštanjska mestna cerkev ob 19.00

Bele Vode ob 8.30

Zavodnje ob 10.00

Sv. maše v domu Zimzelen: 9. in 23. maj ob 19.00

Bogoslužna oznanila maj 2023CERKEV

Ime Jurij izvira iz latinskega imena Georgius, 
ki je zloženka besed in pomeni zemlja, polje, 
tudi poljedelec, človek, ki je prišel z dežele. 
Ime Georgius je bilo v preteklosti zelo popular-
no. Z veliko izpeljankami ostaja tudi v novejših 
časih pri številnih narodih sveta in kot Jurij tudi 
pri nas.
Jurij je bil rimski vojak in svetnik. Rodil se je v 
pokrajini Yumed v Palestini med letoma 275 
in 280 ter kot mučenec umrl v Lyddi 23. apri-
la leta 303. O svetem Juriju je bilo po njegovi 
smrti stkanih toliko legend kot od redkoka-
terega svetnika. Kasneje so ugotavljali, da te 
zgodbe nimajo zgodovinske podlage. V no-
vejšem času pa so s sodobno tehniko doka-
zali, da se je veliko teh legend v resnici tudi 
dogajalo. 
Jurijeva starša sta bila kristjana. Toda Jurij se 
je, čeprav je bil kristjan, odločil za vojaški pok-
lic. Kot vojak je hitro napredoval in je bil znan 
kot vitez iz Kapadokije. Po Kristusovih naukih 
je kot vnet kristjan pričel deliti premoženje 
ubogim in se kot kristjan zglasil v Nikomediji. 
Oblasti so ga zato zaprle in mučile, kar pa je še 
bolj utrdilo vero v Kristusa. Po njegovem vzoru 
se je spreobrnilo tudi veliko ljudi, zato so ga 
obglavili. Ko krščanstvo v Rimskem imperiju ni 
bilo več prepovedano, je dal cesar Konstantin 
njegove posmrtne ostanke prenesti v Lyddo in 
njemu v čast tam sezidati lepo baziliko.
Kot svetník in mučenec je Jurij postal zave-
tnik orožarjev, vojščakov in skavtov, razglašen 
pa je bil tudi za zavetnika številnih pokrajin 
in naselij. Dardanele so se nekoč imenova-
le Morska ožina svetega Jurija. Po sv. Juriju 
oziroma Georgiju je dobila ime tudi Georgija 
v carski Rusiji, ki je danes samostojna država 
Gruzija.

V Sloveniji je bil sveti Jurij zavetnik Ptuja, Lju-
bljane in Pirana. V slovenskem prostoru stoji 
tudi 70 cerkva, ki so posvečene temu svetniku. 
V Škalah pri Velenju je bila do sredine prej-
šnjega stoletja skoraj tisoč let stara mogočna 
župnijska cerkev, posvečena svetemu Juriju. 
Koncem 19. stoletja so bile v Šaleški dolini 
najdene velike zaloge lignita. Tu se je razvilo 
premogovništvo in med vojno ter tudi leta po 
vojni se je izkopavanje premoga povečevalo. 
Prvo naselje, ki se je zaradi rudarjenja pričelo 
ugrezati, so bile Škale. Leta 1951 se je porušila 
cerkev svetega Jurija, župnija, šola, občinska 
stavba, še kopica drugih poslopij in pokopali-
šče. Sedaj je zgrajena nadomestna cerkvica s 
pokopališčem.
Ime Jurij je v Sloveniji po pogostosti na 82. 
mestu. Moške različice so: George, Georgij, 
Gjuro, Jure, Juri, Jurček,  Jurica, Jurislav, Jur-
ko, Juro, Juroslav … Ženske oblike imena pa: 
Georgija, Giorgia, Jurica, Juriana, Jurislava, 
Jurka, Juruša … 
Imena znanih oseb: Jurij Vega, Jurij Gagarin, 
Jurij Dalmatin, Jurij III. Britanski, Jurij VI. Bri-
tanski.
Iz imena Jurij in njegovih različic so nastali šte-
vilni priimki: Jurančič, Jurc, Jurca, Jurčec, Jur-
čič, Juretič, Jurič, Jurjevič, Jurko, Jurkovič …
  * * * 
Praznik pomladi, ki ima že večtisočletne ko-
renine, je krščanstvo določilo ob prazniku 
svetega Jurija. V preteklosti je bilo jurjevanje 
razširjeno po vseh deželah Evrope in tudi po 
vsej Sloveniji, danes se je pri nas ohranilo le 
v Beli krajini.
Po ljudski pripovedi je Zeleni Jurij prijezdil 23. 
aprila do Kolpe. Ker ni imel niti groša, da bi 
plačal brodarju prevoz, mu je moral odslužiti 
dnino in tako je na Kranjsko stopil 24. aprila. 
Mladi fantje »jurjevančki« se tega dne oble-

čeni v bela oblačila v zgodnjih jutranjih urah 
odpravijo po vasi in obiščejo hiše. Zapojejo in 
družini podarijo brezovo vejico (simbol Bele 
krajine), ki jo gospodar zatakne nad vhodna 
vrata hiše in tam ostane vse dni v letu. Go-
spodinja pa kolednike bogato obdari z jedačo 
in pijačo. Po ljudskem izročilu brezova vejica 
varuje dom, prinaša zdravje, srečo in veselje v 
hišo, na polja in v hlev. S polj pa odganja tudi 
škodljivce in strupene kače. 
V Sloveniji je bilo jurjevo tudi dan, ko so 
pastirji v nižinah prvič v letu odpeljali živino 
na pašo.
Viri: Zgodovinski podati so povzeti iz knjige Leto svetni-

kov in s spleta.

Sveti Jurij jože lekše

Sveti Jurij                                                Foto splet
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Šentvid v odgovorih na Göthove vprašalnice pred 
sredino 19. stoletja in po jožefinskem katastru
(Katastrska in davčna) občina Šentvid je bila naj-
severnejši in najvišji del nekdanjega šoštanjskega 
okraja, na meji s Koroško. Skozi odgovore na vpra-
šalnice prof. Götha iz Gradca [GT 450.1/1] se nam po-
kaže presenetljiva, nepoznana podoba Šentvida iz 
sredine 19. stoletja: domačije so povečini premožne, 
z množico najemnikov; gojijo ovce in izdelujejo od-
lično klobučevino, z vodovodi imajo napeljano vodo 
do domačij, imajo hišne mline, praznujejo pastirski 
praznik ... Originale hrani Štajerski deželni arhiv, ko-
pije pa Inštitut za slovensko narodopisje ZRC SAZU.
Občina Šentvid
Leži prav visoko, pogosto ima sneg in snežne plazo-
ve do pomladi. Je povsem raztresena ob šentviški 
cesti v Črno na Koroškem. Od Šoštanja oddaljena 4 
milje in od poštne postaje Velenje 6 milj. Vse bolj ? 
hribovito in gozdnato. Ima 20 hiš, 25 strank, v naj-
večji meri so zelo dobri gospodarji, ki so premožni. 
Gojijo živino, izdelujejo odlično klobučevino. Polje-
delstvo za lastne potrebe. Vodovje, iz katerega se 
začne Velunja, proti soteski ob Razborju. Hišni mlini 
lepo drug za drugim. Razgled prekrasen, do Banata 
in Varaždina.
ad 1 [kraj] /2 [značilnosti občine] /3 [vode] /4 [zname-
nitosti] Nekatere lege so tako visoko, da so potreb-
ne strehe iz šiklov, slamnate strehe je težko postavi-
ti. Lega sončna. Meja s Koroško. Okraj Pliberk.
ad 5. [pridelki] Bolj jara žita, predvsem oves kot 
glavni pridelek, nič manj ajda in koruza
ad 6. [poti] Šentviška cesta [ je] strma, je vedno pre-
plavljena s hudourniki; vedo še tudi za cesto proti 
Sv. Ksaverju pri Gornjem Gradu [Radmirje], kamor so 
pred mnogimi leti ljudje hodili na romanja. Pogoste 
so steze (Steigwege) proti Koroški, Belim Vodam, 
Razborju.
ad 7. [gozdovi] Gozdove uporabljajo za krčevine (Ne-
ugeräuthen) in jih ima vsak po 20–90 oralov. Goz-
dov gospostva ni na razpolago, fevdnih(?) gozdov 
(lehenheiholz?) ni
ad 8 [oglje] in 9 [opekarne, apnenice] Nič
ad 10. [viri preživljanja] Les, prodaja ovsa, vzreja 
ovac, tudi drobna trgovina s slanino, vinom, medom; 
volna.
ad 11. [seno] Seno, otave pa ne, ker imajo travnike, ki 
se le enkrat kosijo; od tega nič ne kupujejo, prodajo 
pa tudi ne kaj do tega
ad 12. [sejmi] Cerkveni praznik je na martinovo, 
vsako leto tako imenovani praznik ovčjih pastirjev 
(Schaffhirten Feyertag), ko pridejo vsak pastir kot 
tudi prebivalci domače hiše krmit živino.
ad 13. [tla] ilovnata in delno peščena, vendar plitva 
(zemlje ni niti za dva prsta, potem so spodaj skale)
ad 14. [mlatilnice] Nič. Kot je v navadi pri prebivalcih 
planin ... zdrobijo in ločijo
ad 15. [planine] Vsak gospodar ima svoj pašnik in 
pašnik je poimenovan po gospodarju. Tuje živine ne 
sprejemajo.
ad 16. [volovske planine] Vsak gospodar pase do 5 

krav, 8–6 volov na tako imenovanih štantih
ad 17. [krmljenje živine] občasno
ad 18. [plača pastirja v planini] denar, ovce, napitni-
na, ovseni ?
ad 19. [bolezni v planinah] Nesreče, živina zabrede 
v globeli
ad 20. [gasilstvo] Nimajo nobenega smisla za to
ad 21. [graščine] Nič
ad 22. [vodovod] Vsak gospodar ima z vodovodom 
napeljano vodo v hišo, kot je povedano pri Ravnah 
in Zavodnjah
ad 23. [cerkev], 24. [župnija], 25. [šola], 26. [pouk] 
Kot povedano pri Zavodnjah, je tudi v tisti župniji
ad 27. [zdravstvo] ? ne dajo dosti na zdravnike, se 
zdijo bolj ljudje narave. Vojaškega nabora ne zapo-
padejo, imajo veliko rekrutov ubežnikov
ad 28. [razgledišča, nasadi] prekrasno, leži zelo vi-
soko
ad 29. [izstopajoči prebivalci] Pogosto gredo na 
Koroško. Dosegajo zelo visoko starost, kajti zrak in 
klima sta zelo zdrava in čista. Najemniki zasedajo 
mesto poslov za stanovanje in plačilo. Gluhi ljudje 
ne morejo in ne želijo biti tu, da jih ne bi ujeli, pohab-
ljenih ljudi pa ne morejo uporabljati, ker je obdelo-
vanje gorskih polj zelo naporno.
ad 23. Cerkev, podružnica sv. Vida, je povsem na 
novo urejena iz lastnih sredstev občine. Za religio-
zno in duhovno imajo smisel.
Jožefinski kataster za Štajersko (1789–1790, SI AS 
1110, Okrajna gosposka Šoštanj, Občina sv. Peter v 
Zavodnjah s pridruženim območjem sv. Vid). V jože-
finskem katastru je bila torej občina Šentvid pridru-
žena občini Zavodnje. Obsegala je 428 parcel, ze-
mljiški gospodje so bili gospostvi Velenje in Šoštanj 
ter beneficij sv. Janeza v Celju. Občina Zavodnje je 
bila razdeljena na 33 sklopov (ledin, Ried), medtem 
ko je Šentvid obravnavan v enem kosu. Poleg biva-
lišč s hlevi in dvorišči, njiv, pašnikov, travnikov in 
gozdov so popisali tudi:
• koče/kajže (parc. št. 6: Žlebnikova, 122 in 147 Sle-
menškova, 226 Vočovnikova, 309 in 329 Konečni-
kova, 378 Žunkova);
• pašnik v sadovnjaku (37 Žlebnik);
• zeliščni vrt (38 Žlebnik, 98 Orou, 139 Slemenšek, 
156 Sitinger, 173 in 197 Vurtiš, 224 in 242 Vočovnik, 
269 Krajnc, 300 Delopst, 338 Konečnik, 364 Kople-
ner, 395 Žunko, 422 Kep), vrtič (Gartl 73), vrt za sadi-
ke (Flanzgartl, Pflanzl gartl 270);
• svinjski pašnik (97 Orou, 138 Slemenšek, 241 Vo-
čovnik, 267 Krajnc, 299 Delopst, 337 Konečnik, 363 
Koplener, 421 Kep);
• mlin z enim pogonom, samo za lastno rabo (50 
Žlebnik, 76 Radman, 104 Orou, 146 Slemenšek, 159 
Sitinger, 203 Vurtiš, 244 Vočovnik, 271 Krajnc, 272 
Delopst, 343 Konečnik, 347 in 366 Koplener, 396 
Žunko, 427 Kep);
• ob potočku (Bachl) oz. vodnem grabnu (Wasser 
graben);
• nerodovitno (untragbahrer) oz. neuporabno (ohne 
Benuzung): vlažno (86, 178, 188), skalnato (230), po-
toček (Wasser Bahl 260);
• grabni: Virtičev (137), Kepov (399);
• sadovnjak (268), travnik v sadovnjaku (391);
• travnik brez otave (335, 380, 401, 413, 419).

Sadovnjakov je bilo torej komaj za vzorec, domala 
obvezni deli vsake domačije so bili zeliščni vrt, svinj-
ski pašnik in lasten mlin. Pojavlja se precej koč, v 
katerih so živeli najemniki.
Ledinska imena imajo za svoje izhodišče:
• rastje: bukov gozd (39, 74, 140, 425), Za hojkami 
(40), Na hojk (155), Vresje (Vurese 53), Pod lipovim 
drevesom (69), Pod orehovim drevesom (314), Gornji 
les (200, 425), Za hosto (290);
• relief: Pod ledinami (5), Strmina (20, 22), Na/V doli-
ni (29, 85, 87, 219), Pečovna (47), Na kupu (58), Na/V 
ravni (61, 63, 92, 96, 187, 281), Za hribom (75), Na 
vrhu (108, 109), Na rebru (151, 247), v grabnu (163, 
257, 327, 336, 345, 388, 389, 399, 401), Na hriber/
Na hribru, Hriber, Za hribrom (186, 285, 288, 291, 
339), Vrh/Pod vrhom (301, 304), Velike jame (342);
• pridobivanje obdelovalnih površin: Za lazom / V 
lazu (39, 41), Domač laz (74);
• meje: Ograja (23, 52), Na mejniku (na Meniky 278), 
Za mejo (405, 415, 417);
• posebnosti: Planina in ? peči na sončni strani (48), 
Nad/Pod vrtom (67, 110, 298, 306), Pod vrtom za sa-
dike (72), Nad kaščo (Nad kašti 162, nad Kastoy 193), 
Na kleti (167), Nad kočo (196), pod/nad kajžo (168, 
169, 170, 171, 229, 232, 310, 331, 376, 379, 381), Na/
Pri križu / Za križem (79, 81, 84, 99), Pod krajnikom 
(90), Na puši (176), Pod pungartam (184), Pri bivališ-
ču najemnikov (Bey d Inwonerey 206, 358), Na robu 
(369, 370), na sončni strani (375, 382, 385), V Velunji 
(377), pod/nad pogoriščem (unter der Brandt Stadt 
390, oben 392), nad ovčjim hlevom/pri ovčjem hlevu 
(Schaf Stall, 410, 412);
• drugo: Na Rankovem (16, 17, 25), Na Aušci (31), Na 
Prigl (33), Očnica (43), V malenici (45), Šimonca (49), 
V rebij (56), Na gojami/Na gajah (66, 71), Agnik (127), 
V arneh/Na arnah (190,  192), Na Plahovici (132, 133), 
Na Markovci (135), Drežen (140), Melugah (141), Pla-
hovica (142), Propeteh (157), V Križani/Križan/ Pri Kri-
žanu (164, 165, 166), Na selancah (181), Arnauf (195), 
Tanšgovca (198), Per Seriz (215), Na rorah (297), Na 
polci (351), V krajah (367);
• črni gozd (75).
Šentviške domačije skozi čas
Prve omembe nekaterih šentviških domačij najde-
mo v urbarju gospostev Šoštanj in Kacenštajn iz leta 
1480, kjer so našteti podložniki v Raztoku. Do danes 
so se iz tistega časa ohranila imena Kranjc, Delopst 
(urbar: Delopust), Virtič (urbar: Virt), Koplenar (urbar: 
Kaplenic), morda tudi Bačovnik (urbar: Pečernik). V 
urbarju iz 1575 se omenja še Konečnik. Med štetjem 
leta 1754 so v Šentvidu popisali 11 hišnih gospodar-
jev, ki so imeli svoje družine (če so bili samski, je bilo 
tudi zapisano) in posle, pa tudi skupaj 22 najemni-
kov, največ Virtič: 4. V času med nastankom jožefin-
skega katastra (1789/90) in franciscejskega katastra 
(1825/26) se je večina nekdanjih priimkov spreme-
nila v domača imena: Radman (priimek Potočnik), 
Orlof/Orou (Kotnik), Slemenšek (Podvistenšek), Arne 
(Kompre), Delopst (Krajnc), Virtič (Žlebnik), Konečnik 
(Jelen), Koplenar (Kavčel), Kep (Kavšak), Žlebnik (Pi-
kalo); le pri Bačovniku in Krajncu sta bila priimek in 
domače ime še vedno enaka.

rok poleS»Zemlje ni niti za dva 
prsta«

Iz zgodovine

Šentvid na franciscejskem katastru z vrisanimi mejami domačij ter zemljiška oblast

Kmetije v Šentvidu skozi čas

Začetek odgovorov na Göthove vprašalnice o Občini Šentvid (kopije hrani Inštitut za slovensko narodopisje ZRC SAZU)

I z  z g o d o v I n eI z  z g o d o v I n e
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Že dlje časa sem iskal knjigo Partizanski novinar Nikica 
Pavlić, v kateri naj bi bilo nekaj podatkov o zdravilišču 
Topolšica med obema vojnama. Nikica (Nikola) Pavlić 
(1913–1943) je bil banjaluški publicist, komunist, aktiven 
udeleženec NOB, kjer je kot novinar dokumentiral mnoge 
partizanske akcije ter sovražnikove zločine (Kozara, Jase-
novac), bil je urednik več partizanskih listov in vodja par-
tizanskega agitacijskega in obveščevalnega biroja. Spo-
mladi 1943 je v tifusni blaznosti naredil samomor. Veljal je 
za bržčas najboljšega predvojnega banjaluškega šahista 
in je po njem poimenovan tamkajšnji šahovski klub.
Knjige o Nikici Pavliću mi nikakor ni uspelo dobiti: ni je na 
spletu, nihče je ne prodaja, v slovenskih knjižnicah je ni. 
Izsledil sem primerek v knjižnici univerze Stanford v Kali-
forniji in še enega v Sarajevu: tja sem prosil, če bi lahko 
morda dobil skene ključnih strani. Takoj mi jih je poslala 
mr. sc. Nadina Grebović-Lendo, vodja knjižnice Filozofske 
fakultete Univerze v Sarajevu, za kar se ji še enkrat lepo 
zahvaljujem. Tako lahko preberemo, kaj Milodrag Gajić 
piše o Nikici Pavliću in Topolšici:
ZDRAVLJENJE V TOPOLŠICI
Po izpustitvi iz zapora v Sremski Mitrovici [kot komunist je 
bil obsojen na 12 mesecev ječe] je bil Nikica Pavlić težek 
tuberkulozni bolnik. Nujno je moral najti možnost, da se 
zdravi. To ni bilo niti najmanj lahko, ker je zdravljenje v 
sanatoriju ustvarjalo velike materialne stroške, družina pa 
sama ni mogla zagotoviti sredstev. Prijatelji iz KAB [Zdru-
ženi klub akademikov, stanovanska in kulturna organiza-
cija banjaluških študentov] so mu priskočili na pomoč in 
začasno, kolikor so lahko, poslali nekaj denarja.
Nikica je bil nekje v zgodnji pomladi 1938 nameščen v 
sanatorij za tuberkulozne bolnike v Topolšici v Sloveni-
ji. Zdravljenje je trajalo domala polnih osem mesecev. 
Ves ta čas ni prekinil povezav z Banjo Luko in KAB-om 
/.../. Na Nikičino zahtevo je vzpostavljen stalni kontakt 
preko Milorada Peće, tedaj študenta agronomije in čla-
na KAB, ki ga je obiskoval v sanatoriju in si z njim redno 
dopisoval. V pismu iz Topolšice z datumom 16. avgusta 
leta 1938 piše svoji 'zvezi' Miloradu Peći: »Dobil sem tri 
mesece brezplačnega zdravljenja, tako da bi lahko ostal 
do začetka oktobra brez skrbi glede plačila. Danes sem 
prejel 1500 din, ki jih je poslal Rudi [Kolak], in s tem de-
narjem bom pokril zaostali dolg. Sicer so pri meni glede 
terapije nastale nekatere spremembe. Pnevmotoraks je 
najučinkovitejši način zdravljenja, vendar ga bom zgleda 
moral opustiti. Prejemam okoli 300 kubikov zraka, a se 
to na rentgenu domala ne opazi, zato je pnevm[otoraks] 
slab in neučinkovit. Ne deluje na obolenje. Pred dvema 
tednoma so mi na šefovo odločitev dajali zrak dvakrat te-
densko (prej na vsakih osem dni) in me vsakič pregledajo 
na rentgenu, da vidijo, ali bi se lahko pnevm obdržal. Če 
ne bo nobenih rezultatov niti po tem pogostejšem polnje-
nju, bodo prekinili s pnevmo[torakso]m in bom ležal na 
tako imenovani trdi blazini in morda prejel tako imenova-
no blokado medrebrnih živcev. Kot vidiš, sem pred novo 
terapijo, ki lahko še podaljša moje bivanje tukaj. Vse je 
odvisno od razvoja bolezni. Od pnevmotoraksa mi je ostal 
eksudat, ki se še ne vpil. Zaradi tega moram veliko miro-
vati (čeprav mi to težko uspeva), kajti če se tak eksudat 

zagnoji, mi ne preostane nič drugega kot plastika (to je 
sekanje reber). Upam, da me ne zadene še ta usoda. Pa 
kakršno srečo imam, se lahko zgodi tudi to. / Včeraj smo 
pisali v Zagreb in prosili dr. Hloupeka, da bi nam govoril o 
obrambi pred zračnimi napadi. Javi mi takoj, ali si prejel 
to pismo, in kaj je novega, na naslov: Momčilo Janković, 
Vila Breda. Če bom moral ostati tu tudi po oktobru, upam, 
da bom dobil podaljšanje brezplačnega zdravljenja še za 
tri mesece. / Hvala vam za pomoč in vas vse prijateljsko 
pozdravlja Nikica.«
V dopisnici, ki jo je poslal 31. avgusta, piše, da mu je šef 
zdravnikov povedal, da se je eksudat vpil, da je stanje 
'zelo dobro' in da mu bo še naprej dajal pneum[otoraks], 
dokler bo šlo. »Po cel dan mirno ležim, berem in pišem 
(brez napora), miru mi ne dajo sami pogosti prehladi zara-
di deževne in meglene klime. Morda se vrnem na začetku 
oktobra.« /.../ Oktobra Nikica ni zapustil Sanatorija, šele 
konec novembra. V pismu 29. 11. piše, da nima nikakršnih 
iluzij glede svojega zdravja in da se zaveda dejstva, da se 
lahko samo malo spremeni njegov sedanji način življenja, 
pa se uničijo vsi rezultati dosedanjega zdravljenja. /.../
V SANATORIJU – NOV LIST
V svojih pismih se Nikica vse pogosteje sprašuje, kakšne 
so »klimatske« [= politične] in druge okoliščine v Banja 
Luki, zaradi svojega prihoda, kajti bil je stalni trn v očesu 
policije, ki se je neprestano zanimala zanj. Pri miru ga ni 
pustila niti v bolniški postelji.
Ker je bil človek akcije in pobude, tudi v sanatoriju ni mo-
gel sedeti križem rok, samo opazujoč stvari in dogajanje 
okoli sebe. Nemiren in ustvarjalen duh, inventiven in po-
litično angažiran, je že v juniju leta 1938 začel z izdaja-
njem polmesečnega lista 'Topolšica', kot lista pacientov 
državnega zdravilišča v Topolšici [en primerek tega lista, 
št. 1–2, hrani Milorad Peć, inž. agron. iz Zagreba]. V uvo-
dniku druge številke piše, da je bila že prva številka lepo 
sprejeta. Kar je razumljivo. Že davno je bilo čutiti potrebo 
po njem. »Prisiljeni, da se za nekaj časa izoliramo od sve-
ta in zunanjega življenja, vendarle težimo da bi v naših 
sanatorijskih razmerah razvili družabno in kulturno življe-
nje. Ta naša stremljenja, da bi živeli čim bolj normalno, s 
čim manj zaskrbljenosti nad osebnim slučajem in osebno 
usodo, se lahko samo pozdravijo.«
Uredništvo, ohrabreno s prvim uspehom, se je najprej lo-
tilo tehničnih težav glede izdajanja lista. Prostovoljna ak-
cija za nakup opalografa je povsem uspela. »Zahvaljujoč 
razumevanju in podpori nekaterih pacientov, lahko danes 
izdajamo naš list v velikem številu izvodov in z znatno 
boljšo tehnično opremo. S prvo številko menjamo tudi 
ime lista. Ta zamenjava ni samo formalne narave. Izhaja 
iz razširitve in prečiščenja našega pogleda na karakter in 
vlogo, ki jo ima naš sanatorijski list.« Na koncu uvodnika 
piše:
»Strani našega lista bodo odprte za prispevke pacientov 
z vseh vidikov družbenega in kulturnega življenja, če bo 
uredništvo presodilo, da so teme zanimive in aktualne za 
naše bralce. Na koncu bomo dovolj prostora namenili hu-
morju, napravili bomo vse, kar lahko, da se razvedrimo, 
da ustvarimo čim prijetnejšo in vedrejšo klimo med nami, 
in – če se pokaže potreba – bomo kasneje pristopili tudi k 
izdajanju našega zasebnega humorističnega lista.
Apeliramo na vse bolnike in na naše zdravnike, da čim 
več sodelujejo v našem skupnem listu. Vrednost in pomen 
našega lista sta odvisna od naše resnosti in vzdržljivosti 
v delu.
Prispevki morajo biti kratki, zgoščeni, jasni in čitljivo napi-
sani. In jih je treba pravočasno dostaviti uredništvu. Naš 
list mora biti delo vseh nas in bomo zato zelo radi prejeli 
pisne nasvete in predloge naših sodelavcev in bralcev.«

V isti številki list objavlja članek 'O potrebi ustanovitve 
fonda za pomoč siromašnim bolnikom', v katerem se po-
udarja potreba odločnega in zavestnega boja proti tuber-
kulozi kot socialnemu problemu družbe. »Brez dvoma je 
najbolj poklicana, da to borbo vodi država,« piše v članku, 
»najidealneje bi bilo, da bi država vsakemu bolniku zago-
tovila brezplačno zdravljenje, a ni tako.«
Z ezopovskim jezikom ni bilo moč izreči ostrejše kritike 
družbenega sistema. V članku se predlaga ustanovitev 
posebnega fonda za pomoč siromašnim pacientom. S 
tem ciljem je organiziran tudi začasni Akcijski odbor pa-
cientov, sestavljen iz delegatov – odbornikov iz vseh pa-
viljonov, ki je že šel v akcijo. Tako že na začetku svojega 
bivanja v sanatoriju Nikica Pavlić deluje mobilizatorsko in 
odkrije izhodiščno točko, na kateri se bo odvijala družbe-
no-politična akcija.
Že samo pojavljanje lista je izzvalo pozornost policije, 
celo v Banja Luki. Glede tega piše Nikica Pavlić svojemu 
dobremu prijatelju Miloradu Peći (v avgustovskem pismu), 
ki mu je poslal primerek tega lista. »Kratko po tem sem 
izvedel, da se tamkajšnja 'murija' [banjaluška policija] 
preko tukajšnje zanima zame in sem pričakoval, da me 
bo obiskala. Sprožena je preiskava, da se vidi, kakšen 
komunistični list mi tukaj izdajamo. Kaže, da je vodstvo 
sanatorija to pojasnilo, in mi je bilo tako prihranjeno vzne-
mirjenje, ki bi mi na zdravljenju ne bilo niti malo prijetno. 
Kot vidiš, ima tukajšnja 'murija' lepo mnenje o meni in že 
samo moja prisotnost jo navaja na misel, da v sanatorij-
skem listu (namenjenem akciji za pomoč siromašnim pa-
cientom) vidi politične namene ... Vsa afera se je za zdaj 
končala na obisku komandanta bližnje ž[andarmerije], ki 
je odnesel s sabo eno številko lista zaradi raznega prever-
janja prijave, ki je od tam izhajala.«
Zato ni niti malo čudno, da se je Nikica po odhodu iz Sa-
natorija v Topolšici zadržal deset dni v Celju, poizvedujoč 
o »klimatskih« in drugih razmerah v Banja Luki, in šele 
potem odšel domov. Po diplomi se je 1939 zaposlil pri 
odvetniku Rajačiću in ostal tam do aprila 1941. Takoj po 
izbruhu vojne se je vključil med partizane.
Iz Nikičevih besed, da so zamenjali ime in spremenili vse-
bino lista, moremo sklepati, da je glasilo v Topolšici izha-
jalo že pred njegovim prihodom. Verjetno gre za glasilo 
»Zvonček«, ki ga v 'Kozeriji o Topolšici' omenja pesnica 
prof. Darinka Odović. Že pred tem je publicist Đuro Su-
deta v Topolšici pisal list 'Šaljiva pošta' oz. 'Nova šaljiva 
pošta'.
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Šaleško literarno društvo 

HOTENJA, Titov trg 4 

Velenje, 23. 4. 2023 

 

LITERARNI RAZPIS – HOTENJA 33/2023 
 

Tudi letos k ustvarjanju naslednje 33. številke Hotenj vabimo literarne ustvarjalce, ki živijo ali delujejo 
v širši Savinjsko-šaleški regiji. Tema je poljubna, avtorje prosimo samo, da upoštevajo omejitve.  

Do 10 pesmi in do 3 strani proze (črtica, esej, feljton, humoreska, potopis, odlomek dramskega 
besedila), približno 10.000 znakov brez presledkov. Prosimo, da ne pošiljate daljših del, ker jih 
bomo objavili le kot odlomek. 

Uredniški odbor si pridržuje pravico izbora besedil za objavo v literarnem zborniku Hotenja Šaleško 
literarno društvo »Hotenja« z objavo izbranih prispevkov v almanahu »Hotenja 33« pridobi pravico 
do neomejene uporabe le-teh v vseh primerih, kadar je organizator ali soorganizator javne prireditve 
ŠLD »HOTENJA« in zato ne potrebuje posebnega dovoljenja avtorja niti ni dolžan izplačila avtorskega 
honorarja. 

Prispevke pošljite najkasneje do 15. junija 2023 v Wordovem zapisu (doc formatu) po elektronski 
pošti na naslov:  

 tatjana.vidmar@jskd.si ali  
 dusan@pirc.cc, ali na drugih nevračljivih nosilcih informacij na poštni naslov:  
 Šaleško literarno društvo Hotenja, Titov trg 4, 3320 Velenje. 

Avtorje prosimo, da ob prispevkih pošljejo še svoj domači naslov in telefonsko številko. 

Za morebitne dodatne informacije pišite na naslov:  

tatjana.vidmar@jskd.si ali dusan@pirc.cc. 

Vabljeni! 

Uredniški odbor  

Foto Ksenija Mikor Foto Ksenija Mikor

Otroci s postaje ZOOM (več o predstavi na str. 18 in 19)
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Iz prejsnjega stoletja

Nadaljevanje …
V eni od prejšnjih številk Lista je bil objavljen 1. del pri-
spevka o starem bazenu v Topolšici. Takšno ime nosi stav-
ba, postavljena neposredno nad tamkajšnjim naravnim 
termalnim izvirom. Danes je objekt zaprt za javnost, se pa 
še mnogi spominjajo, kako se je bilo tam kopati. 

Najzgodnejši spomini Topolščanov in drugih »okoli-
čanov«, predvsem iz Šoštanja in Velenja, se nanašajo 
na petdeseta in šestdeseta leta 20. stoletja. Takrat je 
Topolšica veljala za manjše in manj znano termalno 
kopališče na celjskem območju. Toplice so obsegale 
stari bazen s termalno vodo, ki se je nahajal tako re-
koč sredi bolnišnice za tuberkulozo, ki pa je veljala 
za zelo nalezljivo. Iz tega razloga v toplice v Topolši-
co od drugod takrat niso množično zahajali. V starem 
bazenu so se kopali v glavnem domačini in izletniki 
iz okoliških krajev. Se je pa v okviru perspektivne-
ga programa že nameravalo odvesti termalno vodo 
iz ožjega območja zdravilišča za tuberkulozo in na 
novem mestu urediti odprti bazen z vikend naseljem.
»Kot bi se kopal v sobi, napolnjeni s toplo 
vodo«
Ljudje se spominjajo enega bazena, iz pisnih virov 
pa izhaja, da so se še na začetku 20. stoletja kopali 
v dveh bazenih ločeno ženske in moški, v vsakem 
do 15 oseb. Bazen za ženske je bil v jugozahod-
nem delu stavbe, za moške v severnem. Kasneje 
so v steni naredili preboj in oba bazena povezali v 
enega; morda takrat, ko so stavbo med svetovni-
ma vojnama adaptirali (povišali za nadstropje, po-
daljšali streho nad vhodnim pročeljem in dozidali 
zunanje stopnišče v nadstropje). Tako povezan 
bazen je zapolnil notranjost stavbe po vsej dolžini. 

Termalna voda izvira iz skale, ki je približno 5 
metrov pod nivojem okoliškega terena. Na skali 
je pozidana stavba. Lesena tla bazena so bila več 
kot 2,5 metra pod nivojem terena. Ko je bazen 
deloval kot kopališče, se je z vodo polnilo stavb-
no telo notranje dolžine pribl. 12 metrov in širine 5 
metrov, do višine odtokov. Približno 2 metra nad 
izvirom oz. skalo, iz katere je izhajala voda, so 
bili po širini hrastovi tramovi, tesani na kvadraten 
prerez 30 × 30 cm. Bilo jih je šest ali sedem. Del 
enega od njih je ohranjen še danes. Na tramove 
so bile pribite lesene deske, ki so bile dno baze-
na. Voda je bila od lesenih tal visoka cca 150 cm 
oz. 130 cm pod lokom.

Prvotno so bile na hrastove tramove deske pribite 
z lesenimi zatiči, ki so menda zgnili. Nadomestili 
so jih z žeblji, ki pa so zarjaveli in bili nevarni za 
poškodbe kopalcev. Deske so bile razmaknjene 1 
do 2 cm; skozi te reže so se v termalni vodi proti 
površju dvigali drobni mehurčki.
Na sredini bazena, pod lokom, so bile lesene 
deske nekoliko ukrivljene, da so dvignile dno; 
voda tam ni bila tako globoka. Naknadno so tla 
pod tramovi betonirali, razen pri izviru: po sredi 
prostora, po dolžini je bil kanal, globok približno 
60 cm od tramov, ki je vodil do zapornice v steni 
bazena proti potoku. Tam so lahko spraznili ba-
zen do lesenega poda.
Notranje stene bazena so bile do višine nekaj 
več kot dveh metrov obložene z običajnimi belimi 
»češkimi« keramičnimi ploščicami, velikosti 15 × 15 
cm, ki so ohranjene še danes. Stene so bile nad 
ploščicami prebeljene z belo barvo, danes so na njih 
enakomerne zelenkaste lise. Tla so pretežno zalita z 
betonom. Na višini, ki je na zunanji strani nad nivo-
jem terena, so velika okna, danes fiksno zastekljena 
s steklenimi zidaki, včasih pa so se odpirala. Dodat-
no je bil prostor osvetljen s stropnimi lučmi.
V bazen so vodile stopnice s kovinskim ročajem 
na steni in ograjo na desni. Na tej strani baze-
na, ob vhodu, je bil nad vodo betonski podest, 
ki mu vsi pravijo »balkon«. Z balkona so kopalci 
skakali v vodo. Na nekaterih stenah bazena je še 
danes ohranjen tanek kovinski horizontalni ročaj, 
nameščen tik nad nivojem vode, ki je bil v po-
moč kopalcem. 
V bazen se je vstopalo iz predprostora, kjer se je 
dalo preobleči. Naknadno, v začetku sedemde-
setih let prejšnjega stoletja, so tam uredili gar-
derobe z omaricami in klopmi, tuše in sanitarije. 

Dušan Dobnik iz Šoštanja je povedal: »Kot 
mulci smo se konec šestdesetih let večkrat iz 
Šoštanja hodili kopat v stari bazen. Enkrat pa 
sem bil sam in plaval pod vodo, tako da sem 
se s prsti preprijemal za lesene deske in se 
vlekel naprej po dnu bazena. V prst sem dobil 
trsko, pod vso dolžino nohta. Nisem si upal k 
zdravniku, naslednji dan pa se mi je zagnojilo; 
naredila se je ogromna oteklina. Nazadnje sem 
vseeno moral k zdravniku. Ko mi je s pinceto 
poskušal izvleči trsko, se mu je ta dvakrat utr-
gala, ker je bila razmočena v tkivu. Na koncu 
je zdravnik noht privzdignil in potegnil trsko 
ven. Gnoj je kar špricnil. V prstu sem čutil vsak 
udarec srca.« 
V 5 minutah se je voda dvignila za eno 
ploščico
Bazen je bil odprt po potrebi – kdor se je želel 
kopati, je dobil ključ v bližnji menzi. Po letu 
1977, ko je bazen že redno obratoval v okviru 
zdravilišča, so ga vsak večer po zaprtju obvez-
no sčistili, tako da so ploščice na višini, do kod-
er je segala voda, zdrgnili z gobico in čistilom. 
Termalne vode v bazenu niso nikoli klorirali.   
Mirko Goltnik iz Topolšice je pripovedoval, da 
so enkrat tedensko za temeljito čiščenje bazen 
povsem izpraznili, tako da so vodo izpustili 
pri zapornici (na višini lesenih tal bazena): z 
dvigom lopute na zunanji strani stavbe, kjer so 
bila posebna vratca. Loputa je imela železno 
ročico, ki jo je bilo treba privzdigniti in založiti 
z desko, da je ostala odprta. Voda je odtekla 
iz bazena v potok Toplica. Praznjenje je traja-
lo približno tri ure. Ko se je bazen spraznil do 
lesenih desk, so sčistili tla in ploščice.
Bazen se je s svežo izvirsko vodo polnil ne-
prenehoma, sproti pa je voda iz bazena tudi 
odtekala skozi štiri odtoke v steni: trije so bili 
združeni in speljani pod zemljo v perišče (od 
tam je voda odtekala v potok Toplica), četrti 
odtok pa je bil neposredno speljan v potok. 

rok poleSStari bazen v Topolšici – 
2. del

Odtoki so bili okrogli, premera 20 cm, na no-
tranjih stenah bazena: eden je bil pod stop-
nicami, trije pa na zahodni steni: dva v prvem 
delu bazena, eden na drugi strani loka. Cevi 
na zunanji strani objekta so bile betonske in 
speljane pod zemljo. Tudi dno bazena je bilo 
približno 2,5 metra pod nivojem terena. 
Drago Tamše iz Topolšice se je spominjal: »Ko 
smo se fantje kopali v bazenu, smo včasih 
odtoke vode iz bazena zadelali: z lesenimi 
deskami ali pa so se tisti, ki so bili višji, s hrb-
ti postavili pred odtoke. Voda ni mogla več 
odtekati in nivo se je dvignil, včasih tudi do 
balkona. Ženske, ki so se takrat namakale 
v bazenu, so se čudile, zakaj se je voda kar 
naenkrat dvignila ... Potem pa je nastal prob-
lem, kako deske dobiti stran, saj jih je voda 
pritiskala ob stene. Stopiti je bilo treba na vrh 
deske in jo močno potisniti navzdol, saj je stran 
ni bilo mogoče potegniti.« 
»Zabili smo z lesenimi cveki«
Kopalci se brez izjeme spominjajo, da so bile 
lesene deske na dnu bazena pribite z žeblji, ki 
so na nekaterih mestih špičasto moleli iz tal, ko 
so glavice porjavele. Prihajalo je do poškodb. 
Tudi deske so bile na nekaterih mestih polom-
ljene, kar pa je bilo priročno za skrivanje: pre-
drznejši fantje so se potapljali in skozi odprtino 
zaplavali pod leseno dno. Tudi to je bilo izjem-
no nevarno, vendar ljudje ne pomnijo, da bi se 
kdaj kdo ponesrečil. Leta 1973, ko je bil stari 
bazen še vedno ena od bolnišničnih stavb, so 

polomljene oz. dotrajane lesene deske na-
domestili z novimi. Pravzaprav so zamenjali 
vse deske na dnu bazena. Anton Perovec iz 
Topolšice je pripovedoval, da so jih obdelali v 
mizarski delavnici, ki je bila kot tehnična enota 
del bolnišnice. Stare deske so bile iz lesa jel-
ke, nove pa tudi, saj je jelka precej obstojna 
v vodi. Podrli so tri drevesa, les razžagali na 
dolžino 4 metre, širino 12 cm in 3,5 cm debe-
line ter ga poskobljali. Za osrednji del tal pod 
lokom so deske posebej uvili. Na novo so jih 
zabili v stare hrastove tramove z lesenimi za-
tiči, »cveki.« Bili so macesnovi, dolgi pribl. 10 
cm, dimenzije 1 × 1 cm, s »pobranimi« vogali. 
Vsako desko so zabili v tram na obeh koncih s 
po dvema zatičema, na sredni pa z enim. 
 »Vsi Topolščani smo se tam naučili plavat«
Okoliški otroci so se hodili kopat bodisi v stari 
bazen ali pa še pogosteje na bližnje perišče. 
Prva asociacija vseh informatorjev Topolščan-
ov je, da so se tam vsi naučili plavati. Perišče 
ob izviru je bilo pred drugo svetovno voj-
no največje od šestih na Toplici, ki so imela 
perivnike. Bilo je na prostem in pokrito, vedno 
dostopno, vendar pogosto zasedeno, saj so v 
njem perice (bolnišnične, gospodinje z Loma in 
od drugod) spirale oprano perilo. To težaško 
opravilo je bilo vsaj nekoliko olajšano zaradi 
tople vode, ki je v perišče tekla neposredno iz 
starega bazena. 
Sprva je bilo to perišče leseno, leta 1955 pa 
so ga v okviru bolnišnice pozidali. Prostor ve-

likosti pribl. 7 × 5 metrov s stopnicami je bil 
zbetoniran pod nivo tal. Globok je bil približno 
60 cm in na enem delu pregrajen. Tam je bilo 
nameščenih pet lesenih perivnikov v takšni 
višini, da se pericam ni bilo treba sklanjati. V 
kotu nasproti stopnic je bila tudi centrifuga za 
ožemanje perila: visoka naluknjana cev iz ner-
javečega jekla, premera pribl. 80 cm, z ohiš-
jem in pokrovom, ki je imela elektromotor. 
Perišče je bilo pokrito in s treh strani odprto, 
z eno stranico pa prislonjeno na manjši zidan 
prostor, ki so mu rekli »topolška kantina«. 
Spadala je pod bolnišnico. Sezidali so jo sk-
upaj s periščem leta 1955. V njej se je vedno 
trlo gostov; pacienti in domačini so hodili na 
osvežilno pijačo in po sladkarije. Kantino so 
zaprli, ko so uredili novi bife in prvo samopost-
režno trgovino na območju Zore (kjer je danes 
vodni park). O kantini na terenu ni več sledu, 
porušili so jo okoli 70. leta. 
Ko so leta 1957 končali gradnjo in ureditev 
nove pralnice, v bolnišnici zaposlene perice 
niso več prale na perišču. So pa tja še vedno 
hodile druge ženske, še konec šestdesetih let 
20. stoletja. Kopali pa so se v njem še konec 
osemdesetih let, npr. kmetje, delavci, rudarji 
po težaških delih. Nekateri so tam prali avto-
mobile. Perišče je bilo prav tako kot kantina 
porušeno in je danes zasuto; vidni so le še 
obodni zidovi v tleh.

Se nadaljuje.

Pogled proti staremu 
bazenu in stari upravi iz 
zdraviliškega parka         Foto hrani Muzej Velenje

Dno starega bazena

Prerez stavbe 
starega bazena. 
Stanje pred 
preureditvijo 
leta 1976 

Foto hrani Zgodovinski arhiv Celje

V starem bazenu – pogled izpod balkona
Kopanje mladeničev v perišču v 
sedemdesetih letih 20. stoletja                       Foto hrani Dragica Krivec Ostanki nekdanjega perišča      Foto R. Poles, 2004
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Izpoved mamice otroka s 
kraniosinostozo
Med nami živijo junaki. Pravi in resnični junaki 
in junakinje življenja. Pred kratkim sem pisala 
o Karmen Ledinek, pionirki in mladinki pri loko-
viških gasilcih in uspešni vodji mladinskega po-
gona, kjer je z mladimi gasilci dosegala izjemne 
rezultate. Ob tem mi je zaupala drugo plat svo-
jega življenja. Pred letom in pol je drugič postala 
mamica, ponosna mamica KRANIO LEVČKA, kot 
je rekla. Opravičila sem se, ker nisem vedela, kaj 
je to, pa je prijazno odvrnila, da nič hudega. Da 
večina ne ve, kaj je kraniosinostoza, in da se tudi 
ona, ki s tem živi, še uči in jo spoznava. Predvsem 
pa skuša pomagati svojemu sinu Žanu in tudi dru-
gim staršem. »Pomembno je, da se o tem govori, 
da so mladi starši osveščeni in da se ne zaprejo 
med štiri stene. Tukaj štejeta čas in strokovna 
pomoč. In seveda veliko ljubezni.« Tako sva se 
tudi midve pogovarjali in ne rečem, da mi niso 
tudi solze stopile v oči. Pa me je bilo skoraj sram. 
Zaradi Karmen, ki gleda na svoje življenje in na 
življenje svojega sina Žana stvarno in prepričano 
v uspeh. In hkrati hvaležno za ljudi in za vse, kar 
je ob tem spoznala. Ne prosi za pomoč, a situa-
cija sama trka na srce, da se odpre v sočutju in 
človeka vrednemu dejanju. Vem, da bo zmogla, in 
vem da bodo zmogle tudi ostale mamice in očet-
je. In da bodo Žan in vsi ostali otroci s to prirojeno 
boleznijo v življenju srečni otroci. A tudi vi imate 
priložnost in možnost, da pomagate in podelite 
srečo s pravimi junaki življenja. Preberite.
Z nami boste delili zelo osebno izkušnjo, že 
vnaprej hvala. Moje vprašanje je naravnano 
najprej na kraniosinostozo. Kaj je to?
Kraniosinostoza je bolezen prezgodnjega 
zaraščanja enega ali več lobanjskih šivov. To 
pomeni, da se lobanjske kosti prehitro zakosteni-
jo in se pod njimi možgani ne morejo pravilno raz-
vijati. In če tega ne bi kirurško reševali, bi prišlo 
do pritiska na možgane in posledično kognitivne-
ga zaostanka otroka. 
Ste ena izmed mamic, ki se je osebno srečala s 
to boleznijo. Kakšna je vaša izkušnja?
S kraniosinostozo sem se srečala nekaj mese-
cev po rojstvu sina. Že ob porodu je bila prisotna 
anomalija glave z dismorfnimi značilnostmi, kasne-
je pa je nevrokirurg postavil diagnozo obojestrans-
ka koronarna kraniosinostoza in kot rešitev več 
operacij glave v prvem letu sinovega življenja. 
Obstaja več imen in več oblik te bolezni. Nam 
opišete obliko, ki jo ima vaš sin?
Je res, poznamo več vrst kraniosinostoz.  Torej 
kraniosinostoza: 
- metopičnega šiva, 
- sagitalnega, 
- koronarnega (ki poteka obojestransko), zato je 
lahko enostranska ali obojestranska,
- lambdoidnega šiva. 

Žan ima, kot sem že omenila, obojestransko kor-
onarno kraniosinostozo, ki pa je posledica Muen-
ke sindroma, ki ga je pokazala genetika. Ni pa 
nujno, da kraniosinostoza nastane kot posledica 
sindroma; ločimo sindromske in nesindromske. 
Sindromske po navadi s seboj prinašajo še druge 
težave in diagnoze. 
Na kaj ste najprej pomislili, ko ste izvedeli za 
diagnozo?
Ko izveš za to diagnozo, obenem izveš tudi, da ni 
druge poti kot operacija glave, v prvem letu živl-
jenja. In mislim, da je ta informacija za vsakega 
starša velik stres. Ampak po drugi strani veš tudi 
to, da le tako lahko svojemu otroku omogočiš 
boljše življenje. In tako dobiš pogum, da obrišeš 
solze in si rečeš, vse bomo zmogli. Na začetku 
sem imela občutek, da smo sami v tem, ko pa 
sem začela raziskovati, spraševati in se pogov-
arjati, sem našla tudi v svojem okolju družine z 
enako diagnozo. 
Koliko je sedaj star Žan? 
Kmalu bo leto in pol.
V katerem stadiju zdravljenja ste z Žanom? Kaj 
vse vas kot družino še čaka?
Naša operacija je bila posebna. Ker je bila gla-
va nepravilne oblike, je bilo nevrokirurga strah, 
da se možgani kljub odprtju šiva ne bi razvijali 
pravilno, zato smo se kraniosinostoze lotili s 
tremi operacijami. Prva, ki je potekala lani ok-
tobra, je bila vstavitev vijakov – distraktorjev, ki 
smo jih doma 33 dni vijačili in tako večali loban-
jo. Prav pri naši operaciji so to tehniko vstavljan-
ja distraktorjev pripeljali v Slovenijo in res sem 
hvaležna dr. Spazzapanu, da nam ni bilo treba 
v tujino. Pri operaciji je sodeloval tudi poljski 
zdravnik. Za vse je bilo to nekaj novega, sestre 
na oddelku so bile podučene o drugačni situaciji 
po operaciji, nega in kontrole so bile pod vod-
stvom nevrokirurga. Najtežje je bilo doma paziti, 
da ne pride do okužbe, in predvsem ni smelo 
priti do udarca. Potem smo v mesecu decembru 
najprej odstranili zunanje vijake, pred mesecem 
dni pa še notranje in ploščice, ki so poskrbele, 
da smo pridobili dovolj prostora. V jesenskem 
delu nas čaka še odprtje koronarnega šiva – 
obojestransko. Poleg vsega tega redno obisku-
jemo vse terapije, ki pomagajo Žanu, da dosega 
razvojne mejnike.
Kakšen je vsakdan otroka in starša s to 
boleznijo? 
Če bi rekla, da je povsem normalen, bi se zlagala, 
saj že zaradi strahu pred operacijo reagiraš dru-
gače, kot če preživljaš mirno porodniško, z zdra-
vim otrokom. Lahko gre za kraniosinostoze, pri 
katerih je »zgolj« zaraščen šiv in ni nobenih drugih 
težav v razvoju. Takrat se v prvem letu življenja 
opravi operacija in po njej otrok živi povsem nor-
malno življenje. Lahko pa gre za kraniosinostoze, 
ki imajo pridružene še druge težave, po navadi 
kot posledica nekega sindroma. Takrat otroka in 
starše čaka ogromno preiskav, terapij, iskanje 
odgovorov, kaj in kako … Zato lahko rečem zase: 
Ja, vsakdan je naporen, a vendar ga ne bi zamen-
jali za nič na svetu. Drugače si postaviš prioritete in 

predvsem ceniš trenutke, ljudi, situacije in stvari, 
ki so ti bile prej samoumevne. Mene velikokrat 
drži pokonci misel, da vse skupaj ni lahko, je pa 
vredno. In v takšni klimi deluje naša družina. Nev-
erjetno je, kako sorojenka skrbi za bratca in kako 
s partnerjem kar naenkrat borbava skozi situacije, 
ki si jih prej tudi zamisliti nisi znal.
Kako je pri nas urejeno glede zdravljenja?
Sama sem res zelo zadovoljna in ena tistih mamic, 
ki je od prvega dne sinovega rojstva res hvaležna 
vsem zdravnikom, ki so obravnavali mojega Žana. 
Predvsem pa nevrokirurgu doktorju Spazzapanu, 
ki je neverjeten in v prvi vrsti človek. Tudi vse os-
ebje na pediatrični kliniki v Ljubljani je čudovito. 
Je pa težava prostorska stiska, prenočevanje ma-
mic na oddelku na stolu ali fotelju, spanje izven 
UKC, ko je otrok na intenzivni negi. Še je prostor 
za izboljšave, za kar se zavzemajo tudi v društvu 
Viljem Julijan. Oni res premikajo gore za otroke 
z redkimi boleznimi, kar kraniosinostoza tudi je. 
Kako izgleda sobivanje starša z otrokom ob 
operaciji? Kaj nudi zdravstvo, imaš hrano in 
posteljo ob otroku?
Ko nastopi operacija, je eden od staršev sprejet 
na oddelek skupaj z otrokom, dan pred posegom. 
Za hrano je poskrbljeno, težava nastane pri 
posteljah. Ta v UKC Ljubljana staršem ni na vol-
jo. Ob otrokovi postelji je usnjen zložljiv fotelj, ki 
si ga lahko ponoči raztegneš. Ker je ozek, je res 
neudoben, predvsem za dojenje. Eno noč si še 
rečeš, samo da sem ob otroku, po drugi strani pa 
ni pošteno, da so takšne razlike med bolnišnicami 
in tem, kaj staršu pripada, ko je sprejet z otro-
kom. Po operaciji gredo otroci na intenzivno nego 
in takrat ga lahko starši samo obiščejo, noč pa 
preživijo izven bolnišnice, dokler otroka ne pre-
mestijo nazaj na oddelek. To je za bolj oddaljene 
starše zopet težava, ko se pod stresom, utrujeni 
od skrbi še daleč vozijo ali pa si morajo sami na-
jti prenočišče v Ljubljani. Tako da s tega vidika, 
upam, da se kmalu kaj spremeni. 

Kranio levčki Milojka B. koMprej

Zivljenje pise zgodbe
Ž I v l j e n j e  p I š e  z g o d b e Ž I v l j e n j e  p I š e  z g o d b e

Pri zdravljenju pomagajo tudi določene terapi-
je, jih dobivate?
Ja, zdravstvo nudi terapije, vendar so čakalne 
dobe neverjetno dolge. In samo s temi terapijami 
danes najbrž ne bi bili na stopnji razvoja, na kateri 
smo. Zato se že ves čas udeležujemo tudi samo-
plačniških nevrofizioterapij in v zadnjem času še 
terapij na senzornem področju. 
Kakšne so posledice te bolezni v nadaljnjem 
življenju oziroma kakšni so rezultati zdravljen-
ja?
Kraniosinostoze so ozdravljive. V veliki večini 
z eno operacijo, včasih z več. Je pa tukaj zelo 
pomembno zgodnje prepoznavanje bolezni, ker 
če jo spregledamo, pride do posledic, ki jih kas-
neje žal ni moč odpraviti. Ko smo se srečali s to 
diagnozo, sem naletela na FB skupino: Kraniosi-
nostoza Slovenije, v kateri sem brala, da otroci po 
operaciji zaživijo normalno življenje, pa vseeno 
nisem našla primera, kot je čakal nas. Vse infor-
macije o distraktorjih in rokovanjem z njimi sem 
pridobila s tujih strani. In takšna znanja na neki 
način opolnomočijo. Zato se mi je zdelo pomemb-
no, da se o tem piše, govori. Pa ne nevrokirurgi, ki 
predstavijo svoje stališče, temveč starši, ki delijo 
svoje izkušnje, in to je tisto, kar prinese razume-
vanje eden drugega. 
Kot vemo, ste med ustanovitelji FB skupine 
KRANIO LEVČKOV?
Ja, nekako sem na poti pri iskanju informacij in 
osveščanja sebe in drugih naletela na mamico 
Špelo  iz Koroške, ki ima tudi sama sina s krani-
osinostozo. Padla je ideja o ustanovitvi FB strani, 
ki bi ozaveščala in pomagala družinam s kranio 
junaki. Takoj sem bila za sodelovanje in oktobra 
2022 so nastali KRANIO LEVČKI. Če jih poiščete 
na FB, boste lahko prebrali mnogo težkih zgodb, 
pa vendar so na koncu vse dočakale srečen 
konec. Otroci lepo napredujejo in se razvijajo, 
kraniosinostoza pa je samo boleč spomin. 
Kot vemo, ni ostalo samo pri tem …
Da, kot že rečeno, sva se povezali dve mamici, ki 
sva gradili projekt iz čiste nule, z nič denarja in 
samo s pozitivizmom ter voljo, odrekanjem svo-
jega časa in večinoma tudi denarja. Predvsem pa 
z željo po ozaveščanju, sočutju do staršev in ob-
darovanju malih kranio junakov. Ideja o paketkih 

pred operacijo je nastala, da vsaj malo preusmer-
imo pozornost pred tem velikim, a vendar nujnim 
posegom v življenju.
Kako se je razvijala ideja o paketkih, levčkih in 
nenazadnje zbiranju sredstev za pomoč otro-
kom in staršem?
Prva stvar, ki je bila pomembna, je bila ta, da 
najdeva skupino šivilj, ki bi v čast majhnim boje-
vnikom ustvarile levčka z izrazitim rdečim šivom. 
Kroj je moral biti namenjen izključno in samo za 
projekt naših levčkov. Vida iz šiviljstva Vidin zak-
lad ga je ustvarila in z doniranim blagom podjetij 
ter nekaj posameznikov potem skrbno izrezala 
blago za nadaljnje šivanje ostalim šiviljam. Ob-
vezen del paketka poleg »ninice« levčka sta di-
ploma poguma, ustvarjena posebej za ta projekt, 
ter skodelica za kavo za mamice, atije, če gre 
za večje otroke, pa prav zanje. Začetni paketki 
so se z dodatnimi stvarmi močno razlikovali, saj 
so bili odvisni od donacij raznih podjetij in posa-
meznikov, vendar je vse uspevalo in raslo. Kranio 
junaki v paketkih prejmejo tudi igrače, darilne 
bone, oblačila, skratka uporabne stvari, prilago-
jene glede na starost otroka. Paketke lahko do-
bijo tudi otroci, ki so že imeli operacijo. Prijavo 
na paketek lahko starši opravijo na Facebook 
strani, za to potrebujejo samo podatke o otroku 
in operaciji, ki jih pošljete v zasebno sporočilo. 
Tam sva dosegljivi tudi za vsa ostala vprašanja in 
dileme.
To so stvari, ki so, kljub temu da ne vplivajo na 
zdravje, zelo pomembne, saj dajejo staršem 
(otroci so še premajhni) vsaj malo občutka, da 
niso sami in da njihov otrok dobiva ljubezen in 
pozornost tudi iz okolja. Zakaj je še pomemb-
no, da se združujete? 
Pri naju s Špelo je bil glavni alarm za klic na po-
moč ta, da nihče ni govoril o kraniosinostozi. Pa 
to ni novodobna bolezen. Sedaj poznam odrasle 
ljudi, ki so imeli to operacijo. In po pol leta, ko 
s projektom sodelujeva s starši, ugotavljava, da 
je marsikje kraniosinostoza s strani pediatrov še 
vedno spregledana in starši sami iščejo poti do 
ustreznih obravnav. Tudi mamica Marija, ki nama 
sedaj zelo pomaga pri projektu, je pri svojem sinu 
doživela pozno odkrito kraniosinostozo. Diagno-
zo so dobili postavljeno šele, ko bi moral biti mali 
kranio junak že operiran. In to je ta alarm za klic 
na pomoč. Ozaveščanje in podpora. Če so Kranio 
levčki točka, na kateri dobijo nasvet, kako post-
opati, in na ta način samo enega otroka rešimo 
pred spregledano kraniosinostozo, je naše po-
slanstvo opravljeno. 
Kakšen je odziv?
Odziv je neverjeten. Družine kranio junakov so 
navdušene nad pomočjo, paketki, idejami … Pod 
svoje okrilje so nas vzeli v društvu Viljem Julijan in 
vsa finančna sredstva se nakazujejo njihov TRR, 
za Kranio levčke. Vzpostavili so nam možnost sms 
donacij, s poslanim besedilom: KRANIOLEVCKI5 
na 1919. Posamezniki, podjetja in športne zveze 
nam podarjajo izdelke za licitacije, ki jih prireja-
mo na FB strani. Ves zbrani denar pa je namen-
jen za pomoč družinam otrok s kraniosinostozo. 
Na nas se lahko obrnejo vsi starši, ki potrebuje-
jo kakršnokoli pomoč na poti do premagovanja 
kraniosinostoze. V nastajanju je tudi slikanica 
LEVČEK KRANIO. Avtorica terapevtskih pravljic 
Deni Kragelj je z odprtim srcem pristopila naproti 

in napisala zgodbo o levčku s šivom na glavi, s 
katero želimo otrokom, njihovim družinam in os-
talim prikazati potek operacije. Tako bodo lahko 
starši otrokom nekoč prebrali zgodbo in jim poka-
zali, kaj so premagali. Brezplačno je zgodbo lek-
torirala gospa Nives Mahne Čehovin, za kar se ji 
iz srca zahvaljujemo. Ekipi pa se je pridružila tudi 
ilustratorka Valentina Cehner, ki bo brezplačno 
ilustrirala slikanico za otroke. K sodelovanju va-
bimo še kakšno založbo in tiskarno, da bi naša 
slikanica čimprej ugledala luč sveta.
Kaj je društvo Viljem Julijan?
Bom citirala kar njihov zapis na spletni strani: 
»Društvo Viljem Julijan je bilo ustanovljeno leta 
2018 kot svetel žarek upanja in podpore za vse 
male borce in njihove družine. Glasbenik Soul-
Greg Artist in Nina sta ambasadorja in zaščit-
nika malih borcev ter širita sporočilo o pomenu 
ljubezni in podpore. Društvo Viljem Julijan sta 
ustanovila z namenom osveščanja javnosti o red-
kih boleznih, obenem pa društvo skozi številne 
projekte nudi pomoč in podporo otrokom z red-
kimi boleznimi in njihovim družinam. Društvo ima 
status humanitarne organizacije ter organizacije 
v javnem interesu in je polnopravni član evropske 
organizacije za redke bolezni EURORDIS.« To 
so res srčni ljudje, ki so iz svoje izgube naredili 
nekaj najlepšega za vse družine otrok z redkimi 
boleznimi. 
Vaše priporočilo staršem in okolici ob tej 
bolezni.
Diagnoza kraniosinostoza ni preprosta stvar. 
Čeprav gre za rutinsko operacijo, je to operacija 
glave, pri še ne eno leto starih otrocih in s seboj 
vedno prinaša tisti ampak … Hvaležni smo lahko, 
da imamo strokovnjake, ki se podstopijo teh op-
eracij in zdravljenje lahko poteka v Sloveniji. Tudi 
v društvu Viljem Julijan so vedno pripravljeni po-
magati, Kranio levčki pa so nastali prav zato, da 
ozaveščajo in sporočajo, da starši niso sami. 
Sama zaključujem z mislijo Stephen Levine: 
»Kadar se tvoj strah dotakne bolečine dru-
gega, postane pomilovanje. Kadar se tvoja 
ljubezen dotakne bolečine drugega, postane 
sočutje.«
Hvala za izkušnjo in vse dobro levčkom in 
mamam levinjam.

Foto osebni arhiv

Foto osebni arhiv
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Na odru
n a  o d r u

Simpatična igralca Gledališča Velenje Matej Mraz 
in Miha Šilc »doma« tako v klasičnih predstavah 
kot v impronastopih sta si tokrat zastavila pra-
vi izziv. Na oder sta se odločila postaviti slavni 
komični skeč  Dinner for One, ki ga je leta 1934 
napisal britanski avtor Lauri Wylie (1880–1951). 
Njegov skeč na prvi pogled deluje precej enosta-
ven, vendar je igralsko izredno zahteven. Ne sloni 
namreč na besedilu, temveč na fizični komiki, za 
katero moraš obvladati mimiko, osnove panto-
mime in klovnskih veščin, moraš imeti smisel za 
tempo in gradacijo situacij in nenazadnje dobro 
čutiti publiko …
Matej Mraz nam je zaupal: »Dinner for one je bila 
že veliko let najina želja, da jo uprizoriva. Nekaj 
sva z Miho (Šilcem) celo poskušala že sama. Zdaj 
pa je dozorel ta pravi trenutek in sva se jo končno 
odločila naredit.«
Preden se razpišem o velenjski priredbi, vam 
pobližje predstavim besedilo.
V prvem delu predstave nam konferencier razloži, 
da bomo gledali praznovanje častitljivega 90. ro-
jstnega dne gospodične Sophie. In kot vsako leto 
je povabila svoje štiri »najtesnejše« prijatelje – 
sira Tobyja (Toby v starem slengu pomeni »dolga, 
vitka, poceni cigara«, v novejšem pa »postopač«), 
admirala von Schneiderja (schneider pomeni 
»rezalnik«), gospoda Pomeroya (pomeroy je vrs-
ta velikega angleškega jabolka (simbola prvot-
nega greha); glagol pomeroyed pa pomeni »biti 
pridržan v vinjenem stanju na obali«) in gospoda 
Winterbottoma (čigar priimek se glasi »Zimska 
rit«). A ker so vsi štirje že zdavnaj pokojni, jih bo 
moral kot vsako leto zastopati njen butler James.
V drugem delu predstave mora James gospo-
dični Sophie ter njenim namišljenim gostom 
postopoma postreči štiri jedi – juho, ribo, piščan-
ca in sadje. K vsaki jedi pa tudi pijačo po izbiri 
gospodične (to so šeri, belo vino, šampanjec in 
portsko vino). Kot ste že najbrž uganili, ker gostov 
ni, mora gospodični v njihovem imenu nazdra-
viti in 16 kozarcev alkohola namesto njih spiti 
butler James, ki je seveda vedno bolj pijan in 
nekoordiniran. Ves čas pa se zelo trudi obdržati 
dekorum, kar je zelo zabavno opazovati, saj je z 
vsakim popitim kozarcem težje.
V predstavi so gagi, ki se neprestano ponavlja-
jo (z drobnimi spremembami), kar je gledalcem 
zmeraj bolj smešno. Med postrežbo se na primer 
neštetokrat spotakne ob ležeče krzno belega tig-
ra (enkrat ga tudi celega obide, enkrat prestopi 
njegovo glavo, enkrat jo preskoči) – na koncu 
predstave pa ga tiger že tako jezi, da ga zgrabi za 
vrat in se zadere: – »Oooh! Ubil bom to mačko!«
Smešen gag je tudi zahteva imaginarnega sira 
Tobyja, da mu v kozarec zmeraj dolije še malce 
več alkohola. James njegovi želji sprva ugodi z vl-
judnostjo – a bolj ko je pijan, bolj je do nevidnega 
gosta nesramen.

V predstavi si lika največkrat izmenjata repliki: – »Isti 
postopek kot lansko leto?« – »Isti postopek kot vsa-
ko leto.« Slednja je v Nemčiji, a tudi v Skandinaviji 
postala zelo priljubljena fraza. Besedna zveza je 
vstopila v vsakdanje besedišče in se kar pogosto up-
orablja v časopisnih naslovih in oglasih. V zaključku 
predstave zadovoljna gospodična Sophie izjavi: »Čas 
je za posteljo.« Nakar James  zopet vpraša, ali naj se 
ravna po »istem postopku kot lani«, globoko vdihne, 
se obrne proti občinstvu in z navihanim, vinjenim 
nasmeškom reče: »No, dal bom vse od sebe,« pre-
den skupaj odideta po stopnicah v zgornje sobe ...

Nemška televizija je leta 1962 posnela to preds-
tavo v izvedbi britanskih komikov Freddieja Frin-
tona in May Warden. Gre za črno-bel posnetek, ki 
traja približno 18 minut in je na ogled na YouTu-
bu. Priporočam vam ogled, kajti po Guinnessovi 
knjigi rekordov gre za najpogosteje ponavljano 
televizijsko oddajo vseh časov in se boste zag-
otovo zabavali.
Popoldan na silvestrovo jo že dolga leta tradicio-
nalno predvajajo v Nemčiji, kjer si jo vsakič ogle-
da več kot polovica gledalcev in nekateri zagrizeni 
oboževalci celo kopirajo obrok, postrežen v skeču 
(pravzaprav gre za najpogosteje ponovljeno tele-
vizijsko oddajo v Nemčiji). Tik pred polnočnim 
odštevanjem konca leta jo zmeraj predvajajo v 
Avstriji in Švici, silvestrski večer pa redno popestri 
tudi Dancem, Švedom, Norvežanom, Estoncem in 
Fincem (kjer si jo v povprečju ogleda po 400.000 
gledalcev).
Kot zanimivost: na Švedskem je bila oddaja po 
prvih šestih letih predvajanja ukinjena, ker jo je 
komisija ožigosala kot neprimerno zaradi Jameso-
vega čezmernega pitja. Vendar je televizijska mreža 
morala leta 1976 zaradi množičnega povpraševanja 
in protestiranja gledalcev skeč vrniti na televizijske 
zaslone in ga (z izjemo leta 2004, ko se je zgodil 
potres in cunami v Indijskem oceanu) predvaja vsak 
konec leta.
V Nemčiji naj bi skeč od začetka 60. let prejšnje-
ga stoletja dočakal več tisoč parodij (takšne ali 
drugačne kakovosti) – ena najslavnejših pa se 

je pošalila na račun nemške kanclerke Angele 
Merkel in takratnega francoskega predsednika 
Nicolasa Sarkozyja. Merklova naj bi skeč celo 
omenila v svojem novoletnem nagovoru leta 
2012.
Presenetljivo je, da v Združenem kraljestvu, kjer je 
skeč doma, ni dosegel pretirane popularnosti in so 
ga za silvestrovo predvajali le v letih 2018–2020. 
Očitno drugi bolj cenimo razvpit angleški humor! 
Na svojo priredbo skeča Gledališče Velenje v 

gledališkem listu vabi tako: »Zgodbo smo prestavi-
li v Slovenijo, kjer star general Mraz praznuje svoj 
devetdeseti rojstni dan skupaj s svojimi starimi pri-
jatelji (Ritoznojem, Ptičarjem, Ritoperjem in admi-
ralom Luličem). Le-ti so duhovi, spomini na njegovo 
(precej) pestro javno in skrito življenje. Predstava je 
sestavljena iz dveh delov. V prvem konferansje Nejc 
uglasi gledalce in prostor na delavno temperaturo 
(gledalcem med drugim namigne, da je imel gener-
al zmeraj raje ribone kot svinjsko ribico). V drugem 
pribočnik Miha na poseben način postreže genera-
la Mraza in njegove prijatelje z večerjo. Uživajte z 
nami, s sabo in svojimi duhovi.«
Zase moram reči, da sem v predstavi res uživala in 
se nisem mogla nehati smejati. Predstava ima zelo 
prijeten retro vibe. V ozadju ves čas igrajo stare 
dobre melodije iz 30. let prejšnjega stoletja, kot na 
primer charleston.
Obdobju primerno so zasnovane tudi maske (razumi 
ličenje) nastopajočih – obraza sta pobarvana z belo 
barvo, oči, gube in ostrine obraza so poudarjene s 
črno barvo, ustnice pa s krvavo rdečo šminko. Oba 
igralca sta torej precej stilizirana in delujeta kot iz-
rezana iz črno-belih komedij neme ere.
Pribočnik je oblečen v oguljeno vojaško unifor-
mo, na glavi pa ima kratko blond lasuljo. General 
ima lase, ki mu lezejo izpod generalske kape, po-
barvane z belo – pač primerno 90 letom starosti. 
Oblečen je v rahlo že raztegnjeno belo termo perilo, 
čez katero nosi odpet generalski suknjič, na nogah 
pa ima volnene nogavice in tople, udobne copate.

Večerja za 
generala

alice Čop

Scena je »kar je dal fundus«, vendar brihtno izko-
riščena. Všeč so mi detajli: seveda tiger, potem pa 
etikete, ki so jih dali posebej tiskati za steklenice 
z alkoholom (na njih je slika generala s pribočni-
kom, zraven besed vino/šnops/hruška/penina) in 
nenazadnje mi je bilo všeč določanje prostorov 
enostavno z znaki, na katerih piše »jedilnica«, 
»kuhinja« in »spolnica« (namesto spalnica, kar je 
zabaven štos čisto v duhu predstave).
Miha Šilc je na premieri naravnost blestel v vlogi 
pribočnika. Za vsako stvar, ki jo je na odru delal, si 
je vzel ravno prav časa, nikamor se mu ni mudilo. 
Odlično je uporabljal obrazno mimiko – včasih je bil 
dovolj en sam mikrogib, da je izrazil notranjo emoci-
jo. S tihim, komaj razumljivim godrnjanjem v uvodu 
predstave, ko je še sam na odru in mora jedilnico 
opremiti za rojstnodnevno zabavo in pogrniti mizo, 
je povedal več, kot če bi imel dejansko napisano 
besedilo. Bravurno mu je uspelo tudi stopnjevanje 
pijanosti. Res čudovito oblikovana vloga, da o gen-
eralu Mateja Mraza sploh ne govorim, ker mu je 
bil res pisan na kožo. Njegov general je naravnost 
čudovito senilen, če mi oprostite to besedno zvezo. 
Gibalno povsem odgovarja 90-letniku, kakršne si jih 
predstavljamo; stopala komaj še vleče po tleh, saj 
jih nima več moči dvigniti, hodi v komičnem trga-
nem ritmu, čisto v predklonu, ves »artrozen«. Ko se 
končno privleče do mize in se usede, med večerjo 
večkrat prepričljivo zaspi. Ko pa se vmes naglo pre-
budi, deluje v prvem trenutku povsem dezorienti-
ran. Tudi slaboviden je, zato se včasih nasmiha kar v 
praznino, kar v nas prebuja sočustvovanje.  Ampak, 
general Mateja Mraza ima tudi drugo plat. Še zmer-
aj, ne glede na vse starostne tegobe in fizično brez-
moč, ima povsem pod komando svojega pribočnika 
in s svojimi otročjimi željami mu (zavedno?) pošteno 
greni življenje in na neki način zares uživa v tem, da 
ga lahko trpinči. Predvsem s tem, da mora pribočnik 
spiti takšno količino alkohola. Ali pa general zares 
misli, da so prisotni njegovi prijatelji? Težko reči, kaj 
se mu podi po glavi.
Skratka, obema igralcema velike čestitke!
K sodelovanju na predstavi sta igralca povabila še 
Nejca Škorjanca, ki se je duhovito, s črnim humor-
jem lotil uvodne vloge konferencierja in pred prič-
etkom predstave vse prihajajoče gledalce pričakal 
na vhodu v dvorano, da z njimi izmenja vljudnostne 
fraze (meni je rekel, da se mi ni treba sezuvati, če-
sar sem bila zares vesela).
Pod režijo in dramaturgijo predstave je pod-
pisan Kajetan Čop, ki je z Gledališčem Velenje 
sodeloval (kot režiser in scenograf) že na pred-
stavah Kralj Ubu, Krpanova kobila, Gospod po-
slanec, Vse o Šejk(s)piru in Nočni portir. Ker je 
tudi sam igralec – izkušen improvizator in klovn 
(več kot štiri leta je bil Rdeč nosek in se je šolal 
pri odličnih mojstrih klovnenja), je igralcem lah-
ko precej pomagal, da so se na pravi način fizič-
no lotili svojih vlog.
Matej Mraz je o vajah in predstavi povedal: 
»Glede na Kajetanov način dela in njegov humor 
sva takoj vedela, da je ta pravi režiser za to pred-
stavo. Odlično jo je adaptiral – naredil po svoje in 
je nastala naša ‘Večerja za generala’.
Odzivi publike na premieri so bili odlični. Mislim, 
da ima predstava potencial in bo med ljudmi zelo 
priljubljena. Ko smo jo vadili, pa je imel Miha ve-
liko dela z vlogo, saj je moral naštudirat 4 različne 
stopnje pijanosti. Med vajami seveda ni manjkalo 

sproščenosti in smeha! Režiser nama je puščal 
proste roke pri raziskovanju vlog in včasih sva sama 
sebe presenetila, medtem ko sva z vlogami eksper-
imentirala.«
Režiserju Kajetanu Čopu smo zastavili nekaj 
vprašanj.
Kaj je bil med pripravami predstave največji 
izziv?
V prvi vrsti postavitev karakterjev. Kdo sta? Kakš-
na sta in kakšen je natančno njun odnos? In potem 
fizična komika.
Ja, za to predstavo moraš res obvladat fizično 
komiko. Ste se med vajami naslanjali na panto-
mimo in klovnske veščine?
Seveda. Zelo. To je bistvo predstave. Izhajal sem iz 
telesnih tipov igralcev in njihovih osnovnih značil-
nosti. Glede na to, da so Miha, Matej in Nejc izkuše-
ni amaterski igralci, je bilo delo zanimivo, zabavno, 
zahtevno in prijetno. Menim, da smo se vsi veliko 
naučili.
No, to je tudi moje naslednje vprašanje. Kako je 
bilo sodelovati z njimi?
Zelo prijetno in navdihujoče. Matej in Miha sta ve-
liko vaj opravila tudi sama. Seveda smo se vse vna-
prej dogovorili, na čem bosta delala. Tudi Nejc je v 
velikem delu sam postavil svoj karakter. 
Vsako vlogo sem skozi proces razlagal tudi tako, 
da sem jim fizično pokazal, kakšen način gibanja in 
govorjenja bi rad dosegel. Pravzaprav najraje de-
lam tako, da izhajam iz igralca. Menim, da s tem la-
hko dosežemo največji učinek, saj je grajenje vloge 
na tak način lažje za igralca in vloga jim dobro sede.
Predstava je priredba slavnega črno-belega skeča 
Dinner for one. Kaj vse ste spreminjali in zakaj?
Predvsem smo si želeli predstavo raztegniti na do-
brih 30 minut. Zato smo na primer dodali prihod 

duhov na večerjo, počasen prihod generala na sce-
no in druge situacije.
Moram reči, da je generalov prihod etuda sama 
zase in je gledalce spravila v krohot. Ko gener-
al sestopi po stopnicah vse do odra in obtiči, a 
še zmeraj hodi na mestu, se nam hudo zasmili. 
Nakar ga pribočnik navigira proti stopnicam in 
opozarja: štenga, štenga, štenga ... Mimogrede, 
zakaj ravno General?
Izhajali smo iz tega, da imamo na razpolago 
dva moška igralca. Dogajanje smo prestavili v 
Slovenijo. Bogato gospodično Sophie, ki ima 
določen status in torej moč nad svojim butlerjem 
– slugo, smo torej zamenjali z upokojenim gen-
eralom, ker imajo generali pribočnike. Drugače 
je imel pri nas slugo doma redkokdo. Hkrati smo 
lahko predstavi dodali noto družbeno pereče 
problematike, kot je zloraba položaja in spolno 
nadlegovanje podrejenih.
Nam lahko zaupate kakšno zabavno štorijo z vaj?
Vadili smo slaba dva meseca in vaje so bile zelo 
zabavne, sploh proti koncu, ko sta Matej in Miha 
vedno bolj »razturala« ... Drugače pa je bilo zelo 
smešno že zaradi pitja vode. Saj so vse pijače v 
predstavi dejansko voda. In Miha mora popiti res 
veliko vode ... Kar je povzročalo zelo zanimive reak-
cije njegovega telesa (smeh).

Gledališče Velenje; avtor: Lauri Wylie, režija in dra-
maturgija: Kajetan Čop, maska: Tanja Urbančnik, 
luč: Davorin Štorgelj, oblikovanje tiskovin in fo-
tografije: Pia Rihtarič
Nastopajo: General Mraz – Matej Mraz, Pribočnik 
Miha – Miha Šilc, Konferansje Nejc – Nejc Škorjanc

(Predstava 16. 4. 2023 v Domu kulture Velenje)
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»Pisalo se je leto 2020, ko je covidni oblak zajel ta 
planet. Zaprtja in izolacije so na mah okrnili naše dru-
žabno življenje in nas pahnili pred ekrane. A glej ga 
zlomka, tovarne in trgovine so se počasi spet odprle. 
Tudi telovadnice, gledališča in celo gostilne. Le šole so 
ostale zaprte! Zaprte ali pa vsaj neizprosno nadležne z 
vsakodnevnimi tegobami v obliki mask, razkuževanj in 
hitrih testiranj. Zakaj je bilo tako? Res zato, ker mora biti 
zdravje mladostnikov na prvem mestu? Ali pa zgolj zato, 
ker je najlažje »težiti« ljudem, ki se ne morejo upreti? 
Skupina dijakov Šolskega centra Velenje se je odloči-
la, da odgovore na ta vprašanja poišče kar na sodišču. 
Prisluhnite jim v šolski uri smeha, glasbe in zabave, v 
kateri bodo na humoren način še enkrat osvetili vso 
bizarnost preteklih dveh šolskih let.« Tako razkriva vse-
bino predstave gledališki list.
Ogledala sem si njeno osmo, zaenkrat zadnjo ponovitev 
in moram reči, da gre, poleg tega, da je predstava vse-
binsko inovativna, tudi za precej zanimivo zvrst – kom-
binira namreč igrano gledališče s koncertom, poleg ig-
ralcev je na odru tudi bend in zbor. Med gledalci so bili 
tako otroci in mladostniki kot starejši občani, in kolikor 
sem videla, so se vsi dobro zabavali in med songi spon-
tano in v ritmu tapkali z nogami ob tla. Posamezni nas-
topi pa so si povsem zasluženo prislužili vmesen aplavz.
A čeprav se predstava odvija v precej lahkotnem 
duhu, je tema, ki jo obravnava, pravzaprav zelo resna 
– izolacija, občutek iztrganosti in osamljenosti. Skozi 
prestavo so se nastopajoči – mladostniki na neki način 
za nazaj soočili s svojimi (in tudi našimi) stiskami.
V času lockdowna so izgubili svojo socialno mrežo in po 
strokovnem mnenju psihologov je ravno pri tej starosti 
za njihov dober duševni razvoj najbolj pomembno imeti 
odnose z vrstniki, saj jim ta mreža odnosov pomaga, 
da se postopoma »ločijo« od staršev in dozorijo v sa-
mostojne, samozavestne, odrasle osebe. Kaj takega se 
seveda ne zgodi v vakuumu; iz starševskega zavetja se 
morajo naravno premakniti v skupino vrstnikov, kjer se 
počutijo sprejete in postanejo del kolektiva. V tej sta-
rosti začnejo sklepati tudi globlja prijateljstva, doživijo 
prve simpatije in partnerske odnose. Med lockdownom 
so se številni najstniki spopadali s socialno anksioznos-
tjo in upadanjem samozavesti. Med »deformiranim 
poukom« so bili mnogi demotivirani, ker niso od peda-
gogov dobivali takojšnjih sprotnih povratnih informacij, 
niti odziva na svoje vedenje. Dejstvo, da se niso mogli 
udeleževati niti izvenšolskih dejavnosti, je bilo hudo 
predvsem za tiste, ki mogoče v šoli ne dosegajo takšnih 
rezultatov kot drugi, a so talentirani na drugih področjih 
– ravno tisti morajo doživeti uspeh drugje, da si okrepi-

jo samozavest. Tudi njihova vsakodnevna rutina je bila 
precej motena – za računalniki, v virtualnem svetu so 
sedeli kar v pižamah, razpadel jim je urnik spanja ... In 
ko so se šole končno odprle, se je bilo mnogim težko 
vrniti v realni svet.
Všeč mi je, da v predstavi čas, ko so šole zaprle 
svoja vrata, vidimo ne le skozi oči dijakov, temveč 
tudi mame, ravnateljice, vratarja ali epidemiologin-
je. Vsak izmed njih ima svojo resnico in s kakšnimi 
tegobami so se spopadali, zapojejo v songih, ki so 
res odlični in izredno zabavni.

Mama na primer o svoji plati zgodbe poje:

O, moj bog, o, moj bog,
sem b’la ujetnica otrok.
Ni b’lo urejenih nohtov,
ni b’lo pedikure nog.
O, moj bog, o, moj bog,
vsak dan tisoč sto nalog,
če tako izgleda pekel,
o, bog, ti zares si strog.

Smo za zajtrk jedli stavčne člene,
do kosila našli vse ekstreme,
smo študirali osmozo, sporofile in mejozo,
za večerjo future čas in pred spanjem »die, der, das«.

O, moj bog, o, moj bog,
to ni moj življenjski slog.
Bit v kletki kakor hrček,
vsak dan teči isti krog.
O, moj bog, o, moj bog,
samo reši me nadlog,
cepim kogarkoli hočeš,
hodim z masko naokrog.

Vsaka mama v sebi ma ventile,
rabi čas in mir, da zbere sile,
rabi fitnes in maserja, rabi rednega frizerja,
ker če tega ne dobi, lahko koga ustreli …
 
O, moj bog, o, moj bog,
b’la ujetnica otrok.
K sreči vse je zdaj za nami,
v službi spet lahk’ berem blog.
O, moj bog, o, moj bog,
zlat je vsak tvoj pedagog,
eno stvar pa mi obljubi:
da moj sin ne bo e-pi-de-mio-log, o, moj bog.

Vratar gimnazije pa na melodijo WMCY (citirala bom 
odlomke):

(…) Nič več, ni dijaška dovolj,
ne, ne, nič več, se ne teka naokol’.
Vsi v vrsto, prepovedan je vstop,
za ljudi brez QR kod.

(…) Zato pokaži svoj P, C al’ T,
o, daj, pokaži svoj P, C al’ T.
Lahk’ si navaden dijak, profesor al’ odličnjak,
pri men’ skenirat se mora vsak.
Zato pokaži svoj P, C al’ T,
o, daj, pokaži mala P, C al’ T.
To zdej so nova pravila, da not spustiš pedofila,
 če le papirje s seboj ima ...  
P kot prasec, t’k mi pravijo zdaj,
C kot cepec, tak moj nov je značaj,
Tepec, teslo, en navaden kreten,
češ da podpiram ta sistem.

Nič več, nisem njihov junak,
ne, ne, nič več, rad me nima dijak,
PCT svoj, zdaj v gostilni imam,

 Pijan Cel Teden sem in sam (...)

Da o predstavi izvemo več, smo se pogovarjali z njenim 
avtorjem Urošem Kuzmanom.

Kdaj oziroma kako se ti je porodila ideja za scenarij? 
In od kod motiv sodišča in ta »j’accuse« element?
Idejo o tem, da dijaki tožijo šolo, sem v sebi nosil že 
nekaj časa (več kot 5 let), saj se mi je zdelo sodišče 
oziroma proces sojenja kot tak zelo zanimiv za dram-
sko uprizoritev. Všeč so mi namreč postavitve, v 
katerih že sam prostor narekuje dogajanje in osebe. 
Torej, v tej zasnovi je vse jasno – imamo tožilca, sod-
nika, obtoženega in priče. Edini detajl, ki je manjkal 
in je bil razlog, zakaj ideje nisem realiziral že prej, je 
bil motiv oziroma »zločin« šole. Česa naj bo šola ob-
tožena, da je to vredno obravnave. No, z epidemijo 
in šolanjem na daljavo sem več kot očitno dobil tudi 
to! (smeh)
K sodelovanju si povabil tudi mlado profesorico 
Alenko Podpečan, ki je avtorica glasbe. Od kod se 
poznata in zakaj si izbral njo?
Moja glavna želja je bila prebuditi kulturno dogajanje 
na Gimnaziji Velenje. Prihajam iz generacije ljudi, ki smo 
preko bratov in sester spremljali Gimnazijade ter bili ne-
kaj vpliva Marka Mandiča deležni tudi v času svojega 
šolanja. Zato se mi je – sedaj, ko sem že v odraslih letih 
– vedno zdelo, da gimnazija ne izkorišča vseh možnih 
potencialov na teh področjih in da posledično tudi dijaki 
odtekajo v druga središča (na primer Gimnazijo Celje 
– Center). Zato sem si želel narediti nekaj proaktivne-
ga tudi v tej smeri. Tako je bila Alenka kot profesorica 
glasbe in zborovodkinja naravna izbira, saj je imela stik 
z dijaki. Poleg tega pa gre za res vrhunsko glasbeno 
ustvarjalko s področja zborovske glasbe in tudi drugih 
zvrsti, tako da je tudi izdelek, ki ga je pripravila po moji 
literarni predlogi, točno tak – vrhunski – in bi ga brez 
težav ponudili v ustvarjanje kateremu izmed naciona-
lnih mladinskih gledališč. A, kot rečeno, je bila tokrat 
želja prebuditi lokalno srenjo. Seveda pa naju z Alenko 
vežejo tudi mladostni spomini – skupaj sva pela v pe-
vskem zboru Šolskega centra Velenje.
Kako dolgo ste vadili predstavo?
Avdicija za predstavo se je zgodila ob koncu lanskega 
šolskega leta, potem pa sva čez poletje z Alenko spisa-
la pesmi in scenarij, ki je že baziral na izbranih igral-
cih. Nato se je v zgodbo vključil še Joži Volk, profesor 
slovenščine, ki je dijake pripravljal v dramskem delu in 
poskrbel tudi za režijo, sceno, kostume in predvsem za 
organizacijo vaj. On je bil v našem triu ‘deklica za vse’. 
(smeh)
Si torej prepustil vajeti Jožiju Volku ali si zraven tudi 
ti režiral?
Osebno imam zaradi vožnje v Ljubljano in svojih nastop-
ov preveč obveznosti, da bi lahko bil vseskozi prisoten 
na vajah, ki so včasih potekale tudi v dopoldanskem 
času. Sem bil pa prisoten na nekaj generalkah pred 
premiero in tudi ob postavitvi predstave iz male v ve-
liko dvorano. Joži je to zelo pozdravil, saj je on – poleg 
vseh opisanih aktivnosti – v predstavi tudi igral vlogo 
sodnika. Zato mu je bilo precej težko misliti na vse in je 
potreboval tudi »pogled od zunaj«. Dodatno pa je bilo 
to dobrodošlo tudi zaradi dejstva, da kar trije njegovi 
otroci igrajo v predstavi. In saj veste, kaj pravijo: najtež-
je je režirati svoje otroke, ki te že itak nočejo poslušati. 
Zato sem na tem mestu imel tudi vlogo družinskega 
terapevta. (smeh)
Všeč mi je, da je v predstavi prisoten pogled skozi 
različne oči – dijakov, mame, ravnateljice, profesor-
ja, zdravnice, celo vratarja, ki se mi je prav zasmilil. 
Kateri pogled je tebi najbližji, glede na to, da učiš, 
hkrati pa si oče?

Na Šolskem centru 
Velenje nastala 
glasbena komedija 
dijakov Otroci s 
postaje ZOOM, ki 
jo je zanje napisal 
Uroš Kuzman

alice Čop
Meni so blizu vsi pogledi, saj sem s scenarijem želel 
izpostaviti ravno to. V času epidemije smo bili vsi – ra-
zen morda predstavniki elit – žrtve. Vsakdo se je moral 
odrekati svoji svobodi, vsem je bilo kaj odveč in napor-
no. Tudi razplet predstave je tak ... Četudi gledalec ob 
pritožbah dijakov, mam, vratarja in vseh drugih morda 
malce stopi na njihovo stran ter postane ob neprepričl-
jivi razlagi epidemiologinje morda celo malce jezen, pa 
na koncu začuti tudi bolečino učitelja, ki predstavi svojo 
plat zgodbe in nemoč v celotni situaciji. In nekako mi je 
bil cilj ravno to ... Pokritizirati vse, kar smo kot učiteljski 
ceh naredili narobe, a v isti sapi potrkati na vest tudi 
tistim, ki so bili v tem času preveč osorni do pedagogov. 
Zato bom – če že moram izbrati enega – kot svoj najl-
jubši song izbral skladbo sodnika in verz: ‘Šola uči tudi 
tiste stvari, ki dalo jih življenje bo, pa v knjigah jih ni!’
Koliko ponovitev ste imeli in kakšni so odzivi? Bodo 
še ponovitve?
Zaenkrat smo na osmih ponovitvah, predstavo pa so si 
ogledali vsi dijaki ŠCV ter tudi večina zaključnih razre-
dov velenjskih osnovnih šol. Ker večji del ansambla 
sedaj čaka matura, ne pričakujem več ponovitev. Ozi-
roma morda še kako pred poletjem ali v septembru, če 
bi na primer prišla pobuda s strani Festivala Velenje ali 
Mestne občine, morda pa predstavo tudi ujamemo v av-
dio posnetek. Sicer pa nekako čutim, da je bilo poslan-
stvo opravljeno in da je čas za naslednji izziv ... Upam, 
da ne bo znova povezan s kako naravno katastrofo! 
(smeh)
Pogovarjali smo se tudi z režiserjem predstave Jožijem 
Volkom.
Vsi nastopajoči so dijaki Šolskega centra Velenje. Ti 
si profesor slovenskega jezika, torej predvidevam, 
da so nekateri izmed njih tvoji dijaki. Zanima me, 
kako so te sprejeli kot režiserja oziroma kako ste po-
tem med poukom preklapljali na odnos dijak – pro-
fesor? Režiral si tudi svoje tri otroke. Je bilo težko?
V predstavi nastopa 16 dijakov, ki so aktivni na zelo 
raznolikih področjih. Vsi so del Šolskega centra Velenje, 
večina jih obiskuje (ali pa so jo v preteklosti) tudi Glas-
beno šolo Fran Korun Koželjski Velenje. Tako so prisotni 
na odru dijaki umetniških, splošnih, športnih oddelkov, 
poleg njih tudi dijaki vzporednega glasbenega izo-
braževanja. Vsi so tako ali drugače povezani z glasbo, 
igro in plesom. Vseh seveda ne učim, so se pa prijavili 
na avdicijo, ki smo jo pripravili lani junija in smo se tam 
spoznali. Res je nastala zanimiva, morda malo nena-
vadna, edinstvena zasedba. S sproščenim ustvarjanjem 
predstave in hkratnim poučevanjem dijakov pa nisem 

imel nikoli težav. Vsi vemo, kdaj smo v vlogi učitelja in 
dijaka ter režiserja, sodnika in igralca, glasbenika. Di-
jaki to po mojem mnenju odlično obvladajo. Nasploh 
menim, da med učiteljem/režiserjem in
učencem/igralcem pri učinkovitem pouku/dobri pred-
stavi ne sme biti niti najmanjšega prepada. Vsi
vemo, katere so naše dolžnosti, če želimo doseči cilj, ki 
smo si ga zastavili. Podobno je tudi z mojimi otroki, ki so 
sodelovali pri predstavi. Super smo se imeli, skupaj smo 
preživeli veliko lepih trenutkov, ki jih morda doma ali kje 
drugje ne bi nikoli. Saj vemo, da se s človekom najbolje 
povežeš, ko skupaj delaš, ustvarjaš.
Ali ti je Uroš posegal v režijo?
Glede režije in še marsičesa drugega – vse organizaci-
je, logistike, scene, kostumov – sem se sproti dogovar-
jal z Urošem, ker je idejni vodja in scenarist predstave, 
in z avtorico glasbenih aranžmajev, dirigentko, korepet-
itorko Alenko Podpečan. To, da sem postal režiser, se 
je pač zgodilo, ker drugega ni bilo. No, če sploh lahko 
rečem, da sem bil režiser, ker se nisem nikoli šolal v 
tej smeri, res pa sem 13 let delal v gledališču in sem se 
že s tem veliko naučil o teatru in odrskem nastopan-
ju. Dijaki so želeli ustvarjati glasbeno komedijo in kot 
učitelj menim, da jim moram omogočiti poleg pouka še 
nekaj več. Ravno take stvari po navadi ohraniš v več-
nem spominu. Sicer sem pa na podoben način postal 
tudi igralec, sodnik v predstavi – peti znam, sicer sem 
kot statist že večkrat stal ali igral na odru … Zakaj pa ne?
Na to lahko rečem samo to: ko bi le bili vsi učitelji 
takšni! Kateri citat iz predstave ti je najbolj všeč?
Če si kar sposodim besedilo: – Sodnik: »Torej, sodba je: 
šola naj bo taka, kot je bila!«
– Tožilec: »Ampak z obljubo, da se kaj takega nikoli več 
ne ponovi!« – Sodnik: »Prav, to je moja sodba!« (Udari 
s kladivom.)
Zanimalo nas je, kako so zaprtje šol dejansko doživlja-
li dijaki, zato smo nekaj vprašanj zastavili tudi dvema 
izmed nastopajočih – Kristjanu Turnšku, ki nastopa v 
vlogi tožnika, in Ditki Volk, ki predstavlja mamo.
Kakšen je tvoj najbolj absurden, smešen ali nepri-
jeten spomin na lockdown?
D. V.: Moj najslabši spomin iz lockdowna je bil, ko smo 
zvedeli v manj kot tednu, da bomo imeli pouk na dalja-
vo. To mi je povzročilo ogromno skrbi in neprijetnega 
počutja. Vsako jutro sem čakala na naloge, ki pa sem 
jih po navadi dokončevala pozno zvečer (ker prej nisem 
imela motivacije ali pa enostavno nisem uspela vsega 
rešiti). Sama sem taka, da me skrbi za ocenjevanja, zato 
je tudi to predstavljalo stres. Težko mi je bilo tudi to, da 

je bila edina komunikacija, ki sem jo imela s prijatelji, 
po telefonu ... Tega sploh ne maram, ker prikrije sliko 
čustev in obraza. Zdelo se mi je, da sem izgubila vse 
svoje prijatelje.
K. T.: Hm ... Spomin na lockdown, ki mi je najbolj ostal v 
spominu, bi bil ta, da sem v času online pouka na mizo 
zraven računalnika točno ob 12:00 dobil kosilo, takrat 
sem si izklopil kamero in ga z užitkom pojedel. Ni ne-
kaj posebnega, a meni bo za vedno ostalo v spominu. 
Najbolj pa sem se moral spopasti sam s sabo, saj sem 
se moral močno upirati, da v času pouka nisem igral 
igric ali pa počel kaj drugega (sicer mi to ni zmeraj us-
pevalo). Zelo pa me je presenetilo, da je bila šola na 
daljavo veliko bolj udobna, kot sem pričakoval. Zjutraj 
sem se zbujal veliko pozneje in se kar v pižami usedel 
za računalnik, kdo je pa vedel, da se nisem preoblekel? 
Kot sem že rekel, hrano sem dobil kar predse, stol pa je 
bil veliko bolj udoben kot v šoli.
Kateri lik iz predstave ti je najljubši?
D. V.: Moj najljubši lik je mama – ne zato, ker bi jo jaz 
igrala in ne način, kako je odigrana, ampak ker mi je 
všeč njen »komad« in ker jo zelo razumem. Hkrati pa 
sočustvujem s tožilko in tožilcem, ker sem bila sama v 
njunih situacijah med šolanjem na daljavo.
K. T.: Najboljši lik mi je tožilec, ki sem ga igral, saj se mi 
zdi, da se ujemava, oba se hitro razjeziva, znava pa biti 
tudi zelo spontano komična. Zdi se mi, da bi na njegov-
em mestu odreagiral enako, saj me znajo različne situ-
acije nervirati.
Se v prihodnje mogoče vidita v poklicu igralca, igralke?
K. T.: Nastopanje mi prinaša veselje, zadovoljstvo tudi 
nekaj adrenalina. Rad nastopam, saj se s tem lahko iz-
razim in pokažem del sebe, ki ga po navadi ne. A zame 
je igralstvo le hobi. Vse počnem bolj z užitkom kot pa z 
mislijo, da bi znal to biti moj poklic ali pa smer študija. 
To me sprošča, ne vidim pa se v teh vodah profesio-
nalno.
D. V.: Gledališče je zame hobi. Vem, da sem, ko sem 
bila majhna, zelo rada hodila na gledališki krožek. 
Nekaj časa sem tudi govorila, da bom postala igralka 
– naredila sem celo plakat. Ampak kasneje me je to 
malo minilo. Zdaj spet uživam v igranju in povzroča mi 
ogromno adrenalina in sreče. Sama sebe ne uvrščam 
med najboljše, samo poskušam uživati na odru in se 
vživeti v vlogo in v situacije, ter seveda »komunicirati« s 
publiko. Je pa zanimivo, da sem v obeh predstavah (op. 
Otroci s postaje Zoom in v Vesni) igrala mame, a sta bili 
različnega karakterja.
Mogoče kakšna zabavna prigoda z vaj?
D. V.: Zabavne so bile vse vaje! Sploh zadnje, ko smo 
najbolj znali in se smejali ob kakem dobrem vicu! Pa še, 
ker smo se vsi tako povezali in si vedno stali ob strani.

Glasbena komedija dijakov Šolskega centra Velen-
je; avtor scenarija in besedila songov: Uroš Kuzman, 
avtorica glasbe: Alenka Podpečan, režiser: Joži Volk; 
koreografija: Tinkara Miklavžin; kostumografija in sce-
nografija: Maša Kolšek in Irena Herlah; likovna podo-
ba: Nataša Tajnik Stupar in Timeja Rutnik; oblikovanje 
tiskovin: Nataša Tajnik Stupar; multimedija, PR: Peter 
Vrčkovnik; pojejo in igrajo: Joži Volk, Klara Kuhar, Vida 
Volk, Kristjan Turnšek, Enej Jezernik, Ditka Volk, Vasja 
Volk, Manca Trebižan; bend: Filip Ocvirk, Rok Kastelec, 
Tjaž Marin, Enej Jezernik, Kim Fricelj; zbor: Manca 
Ernst, Nives Gošnjak, Tia Jakob Kukovič, Doroteja Meh, 
Tinkara Miklavžin; na posnetku nastopala ravnateljica 
Gimnazije Velenje Gabrijela Fidler.

(Predstava 3. 4. 2023 v Domu kulture Velenje)
Foto Milan Njenjić
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Knjiznica
Knjižni sejem
ponedeljek, 8. 5., 10.00–18.00     
Za vse ljubitelje starih knjig, sejem rabljenih knjig, prvi ponedeljek v mesecu. 
Poleg podarjenih knjig prodajamo tudi knjige, ki so odslužile svojo nalogo v naši knjižnici, z namenom, da 
najdejo pot med ljudi in tako polepšajo dan strastnim bralcem in zbirateljem.

Razstave
Gabriela Babnik, maj, junij 2023
Gabriela Babnik je sodobna slovenska pisateljica, prevajalka, esejistka in literarna kritičarka. Na ljubljanski 
Filozofski fakulteti je magistrirala iz nigerijskega modernega romana. Je specialistka za afriško književnost, 
ki jo prevaja in o kateri piše za strokovne revije in osrednje slovenske medije. Burkina Faso je postala navdih 
za večino njenih del. Razstavo je pripravila Stanka Ledinek.

Pozdravljena pomlad
Na otroškem oddelku razstavljajo otroci iz Vrtca Šoštanj, enota Biba, starosti od 4 do 6 let. Ustvarjali so na 
temo pomlad in družina.

Bralni paket; Privoščite si … čas za knjigo
Čas se ustavi v družbi dobre knjige, zato se pustite presenetiti in si postrezite s paketom treh romanov po 
izboru vaše knjižničarke ali knjižničarja.

Predstavitev knjige
Igor Omerza: Kocbek, Pahor, Jančar in Udba; Velikani slovenske osamosvojitve in Udba: France Bučar 
– Tikveš; Jovanka in Udba: Neukročena trmoglavka 
torek, 9. 5., ob 18.30
Slovenski politik, publicist in ekonomist Igor Omerza bo predstavil svoje zadnje tri knjige. Prvi dve govorita 
o delovanju slovenske tajne politične policije (ponarodelo Udba) pri zalezovanju treh velikanov slovenske 
literature (Kocbek, Pahor, Jančar) in velikana slovenske osamosvojitve Franceta Bučarja (kodno ime tajnega 
nadzora Tikveš). Uporabljena je predvsem udbovska dokumentacija iz slovenskega državnega arhiva. Knji-
ga o Jovanki pa temelji predvsem na dokumentaciji iz Arhiva Jugoslavije in razkriva tragikomično razmerje 
zakoncev Broz ter zakaj je Jovanko še pred in še bolj po Titovi smrti nadzorovala tajna civilna (Udba) in tajna 
vojaška policija (KOS).  Z avtorjem se bo pogovarjal Borut Korun.

Potopisno predavanje
Šaleški jamarski klub Podlasica Topolšica: Tenerife – otok večne mladosti 
torek, 16. 5., ob 18.30
Jamarji Šaleškega jamarskega kluba Podlasica Topolšica večinoma lazimo v mrzlem podzemlju, kjer nas 
kdaj tudi kar precej prezebe v naše kosti. Zato smo si že večkrat rekli, da gremo enkrat za spremembo na 
toplo v jame. Tako je ideja o Kanarskih otokih tlela že dlje časa, lani novembra pa končno zaživela po koncu 
vseh covid ukrepov. Na Kanarske otoke nas je vabilo tudi dejstvo, da so tam jame v vulkanskih kamninah, v 
takšnih, kot jih imamo v Breznu presenečenja na Dobrovljah. Želeli smo si spoznati vulkanski kras, saj bi tako 
lažje razumeli našo lokalno lepotico.
Predavala bosta Maks Petrič in Alenka Roinig.

Prireditve za otroke in mladino
Četrtkova peta
četrtek, 11. 5., ob 17.00
Ustvarjalnica za otroke in starše s Tjašo Rezman 
Dogodek prireja Medobčinska zveza prijateljev mladine Velenje – Vila Rožle.

Pravljična joga
četrtek, 18. 5., ob 17.00
Ob poslušanju zgodbice bomo otroke popeljali v svet jogijskih položajev (asan). Postali bodo lahko hrabri 
junaki, pogumni levi, zviti krokodili, lahkotni vetrovi ali pa prikupni kraljeviči in princeske.
Pravljična joga je namenjena otrokom, starejšim od treh let. Z vami bo Nina Časl.

Pravljična meditacija za otroke z Janjo in medvedkom Tapkom
četrtek, 26. 5., ob 17.00
Sproščanje s pravljično meditacijo in tapkanje, pri katerem se bodo otroci »polnili« s pozitivno in ustvarjalno 
energijo. Otroci se zelo hitro odzovejo na tapkanje, kadar pri tapkanju uporabimo medvedka ali kako drugo 
igračko. Na ta način otroci prenesejo vse svoje težave na igračko in se lažje znebijo težav. 
Ura pravljic je namenjena otrokom, starejšim od treh let. Z vami bo Janja Rednjak.

Mestna knjižnica Šoštanj – maj 2023  Marjetka Blatnik


